
Kibercinayətkarlar 
dövlət məlumatlarından 
və yaxud şəbəkələrindən 
çox, fərdi istifadəçiləri 
hədəfə alırlar. Belə 
təhdidlərin qarşısını 
almaq üçün daha sıx 
əməkdaşlıq, daha çox 
təcrübə mübadiləsinə 
ehtiyac var.

Avtomobil kreditlərinin 
faiz dərəcələrinin 
azalması həm müsbət, 
həm də mənfi təsirlərə 
malik ola bilər. 
Ekspertlər bildirirlər 
ki, bu addım avtomobil 
parkının yenilənməsinə 
səbəb olacaq, ancaq 
tıxacları da artıracaq.

Zamanında çoxları 
Xalq artisti Hüseynağa 
Sadıqova “Xoruz baba” 
deyə müraciət edib. 
Amma o, bu sözə elə 
alışıb ki, heç kimdən 
inciməyib. Sənət 
dostları onu həm də 
təmənnasız yaxşılıqları 
ilə xatırlayırlar. 

Xəzər rayonunun Binə 
qəsəbəsinin əsas 
avtomobil yoluna asfalt 
çəkiləndə səki qoymaq 
yaddan çıxıb. Nəticədə 
bu gün rahatlıq üçün 
çəkilən yollar təhlükə 
mənbəyinə çevrilib. 
Problemə əncam çəkən 
isə yoxdur.  

Avropada beynəlxalq 
problemlərin müzakirə 
olunduğu Münhen 
Təhlükəsizlik Konfransının 
iflasla nəticələndiyini 
sədr Kriştof Xoysqenin 
tədbirin bağlanışı zamanı 
ağlaması da təsdiqləyir. 
O, forumu “Avropa 
kabusu” adlandırıb.

Qiymətli metallar 
bazarına dövlət 
nəzarəti gücləndirilir. 
Bu funksiyanı Prezident 
yanında Antiinhisar və 
İstehlak Bazarına Nəzarət 
Dövlət Agentliyi həyata 
keçirəcək. Ekspertlər 
məlum qərarı çoxdan 
gözlədiklərini qeyd 
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Soyqırımının 
muzeylərdəki 

əks-sədası   

SƏHİFƏ 8-də

Kolxozlar 
geri 

qayıdır? 

SƏHİFƏ 11-də

Dünyanın 
gözü 

İstanbulda 

‘KASPİ’ QƏZETİ 1881-Cİ İLİN YANVARINDAN NƏŞR OLUNUR. QƏZETİN ÇAPI 1999-CU İLDƏ BƏRPA OLUNUB

ÜÇ ƏSRİN QƏZETİ
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SƏHİFƏ 3-də

Yeni işçi qüvvəsi problemlə üzləşir

IŞĞALDAN AZAD OLUNMUŞ ƏRAZILƏRƏ XÜSUSI QAYĞI

Ballıca kəndinə ən qısa müddətdə 
qayıdışın təmin edilməsi, 
burada yaradılan şərait xüsusi 
vurğulanmalıdır. Bu gün 
Prezident İlham Əliyev vaxtilə 
məcburi köçkün kimi görüşdüyü 
sakinlərin Ballıcadakı 
evlərində qonaq olur, onların 
arzu və diləklərini dinləyir. 

Prezident İlham Əliyev sakinlərlə 
görüşdə ən kiçik məqamları 
belə diqqətində saxlayır. 
Onun Ballıca sakinlərinin ev 
təsərrüfatlarını inkişaf etdirmək 
üçün ayrıca örüş yerlərinin 
ayrılması, sosial-iqtisadi rifah 
halının yaxşılaşdırılması ilə  
bağlı tapşırıqları dərhal  
yerinə yetirilir. 

BALLICADA SAKINLƏRLƏ SƏMIMI GÖRÜŞ

Prezident İlham Əliyevin işğaldan azad edilən rayonlara səfərləri 
tək yeni yaşayış kompleksləri, infrastruktur, sosial obyektlərin 

açılışı ilə çərçivələnmir. Dövlət başçısı həm də vaxtilə izləri 
silinməyə çalışılan tarixi irsimizi yenidən bərpa edir.

iSƏGOTURƏNLƏR 
PESƏKAR KADR OVUNDA

ХОСАLIDAN XOCALIYA...
“ƏSRIN FACIƏSI”NDƏN 33 IL ÖTÜR

Bu gün Xocalı sakinləri 
doğma yurdlarında 
təhlükəsiz, sabaha 

böyük inamla 
yaşayırlar, yaradırlar. 

SƏHİFƏ 4-də

Çoxsaylı şahid ifadələri, erməni 
cinayətkarlarının özlərinin etirafları, 
toplanmış fakt və sübutlar bu vəhşətin 
bəşəriyyət əleyhinə ən qanlı hərbi 
cinayətlərdən biri olduğunu təsdiqləyib.   

Xocalı soyqırımında başlıca məqsəd 
Azərbaycanın suveren və tarixi əraziləri 
olan Qarabağ bölgəsində etnik təmizləmə, 
ordumuzun, xalqımızın döyüş ruhunu, 
əzmini qırmaq idi. 

Azərbaycan 
iqtisadiyyatının 
dayanıqlı inkişafı 
istiqamətində 
müasir tələblərə 
cavab verən 
kadr ehtiyatının 
yaradılması, 
davamlı olaraq 
təkmilləşdirilməsi 
və innovativliyi 

stimullaşdıran 
ekosistemin 
qurulması 
prioritet təşkil 
edir. Bəs görəsən, 
Azərbaycanda 
kadr bankının 
yaradılması 
istiqamətində 
hansı işlər 
görülür?

SƏHİFƏ 9-da

SEVGSEVGii VƏ BOYUK  VƏ BOYUK 
DDiiQQƏT NUMAYQQƏT NUMAYiiSSii

ƏN KIÇIK MƏQAMLAR DA DIQQƏTDƏDIR

edirlər. 
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ASANLAŞIR, AMMA... 
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Prezident Hulusi 
Akarı qəbul edib

Bəxtiyar 
Vahabzadənin 100 
illiyi qeyd ediləcək

Prezident İlham Əliyev fevralın 21-
də Türkiyə Böyük Millət Məclisinin 
deputatı, parlamentin Milli müdafiə 
komissiyasının sədri, Türkiyə 
Respublikasının sabiq milli müdafiə 
naziri Hulusi Akarı qəbul edib.

Söhbət zamanı ölkələrimiz 
arasında qardaşlıq, dostluq və 
strateji müttəfiqlik münasibətlərinin 
bütün sahələrdə uğurla inkişaf 
etdiyi vurğulanıb, parlamentlərarası 
əməkdaşlığın daha da 
genişləndirilməsi məmnunluqla qeyd 
olunub.

Hulusi Akar dövlətimizin başçısına 
xatirə hədiyyəsi təqdim edib.

Bəxtiyar Vahabzadənin 100 illik 
yubileyi qeyd ediləcək. Prezident İlham 
Əliyev bununla bağlı Sərəncam imzalayıb.

Sərəncamda bildirilib ki, 2025-ci ilin 
avqust ayında Azərbaycan ədəbiyyatının 
görkəmli nümayəndəsi, Xalq şairi, 
dramaturq, ədəbiyyatşünas, pedaqoq 
və ictimai xadim, SSRİ və Azərbaycan 
Respublikasının Dövlət mükafatları 
laureatı, akademik Bəxtiyar Mahmud 
oğlu Vahabzadənin anadan olmasının 
100 ili tamam olur: “Bəxtiyar Vahabzadə 
mübariz şəxsiyyəti və çoxşaxəli fəaliyyəti 
ilə XX əsrin ikinci yarısından etibarən 
Azərbaycan bədii-ictimai fikir tarixinə 
parlaq səhifələr yazmış qüdrətli 
simalardandır. Onun Vətənə, millətə 
və doğma ana dilinə sonsuz məhəbbət 
ifadə edən, dərin poetik-fəlsəfi 
düşüncələrlə zəngin irsi daim mədəni-
mənəvi dəyərlərə ehtiram, milli 
azadlıq ideallarına bağlılıq və istiqlal 
məfkurəsinə sədaqət hissi aşılamışdır. 
Sənətkar ədəbi və elmi yaradıcılığını 
uzun illər pedaqoji fəaliyyəti ilə uğurla 
əlaqələndirərək, bir neçə nəslin milli 
təfəkkürünün formalaşmasında 
müstəsna rol oynamışdır. Bəxtiyar 
Vahabzadə ictimai xadim kimi xalqın 
taleyüklü məsələlərinə münasibətdə 
həmişə əsl ziyalı mövqeyi nümayiş 
etdirmişdir”.

Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyinin tabeliyində “Dövlət Mülki 
Aviasiya Agentliyi” publik hüquqi şəxs yaradılıb. Agentliyin fəaliyyətinə 
ümumi rəhbərliyi və nəzarəti həyata keçirmək üçün dörd üzvdən - sədr 

və onun üç müavinindən ibarət İdarə Heyəti yaradılır.

Prezident İlham 
Əliyev Mülki aviasiya 
sahəsində idarəetmənin 

təkmilləşdirilməsi ilə bağlı bəzi 
tədbirlər haqqında Fərman 
imzalayıb.

Fərmana əsasən, Rəqəmsal 
İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyi 
yanında Dövlət Mülki 
Aviasiya Agentliyinin və 
“Mülki Aviasiyada Uçuşların 
Təhlükəsizliyi üzrə Dövlət 
Müfəttişliyi” publik hüquqi 
şəxsin əsasında “Dövlət Mülki 
Aviasiya Agentliyi” publik 
hüquqi şəxs yaradılıb. Yeni 
publik hüquqi şəxs Rəqəmsal 
İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyinin 
tabeliyində fəaliyyət göstərəcək. 

NIZAMNAMƏSI TƏSDIQ EDILIB
“Dövlət Mülki Aviasiya 

Agentliyi” publik hüquqi şəxsin 

Nizamnaməsi təsdiq edilib. 
Müəyyən edilib ki, Nazirliyin 
tabeliyində “Dövlət Mülki 
Aviasiya Agentliyi” publik 
hüquqi şəxs Azərbaycan 
Respublikasının ərazisində 
mülki aviasiya sahəsində dövlət 
siyasətinin formalaşdırılmasında, 
həyata keçirilməsində və 
inkişafında iştirak edən, 
uçuşların təhlükəsizliyi, aviasiya 
təhlükəsizliyi və hava daşımaları 
üzrə rəsmiyyətin sadələşdirilməsi 
üçün tənzimləmənin və 
nəzarətin (keyfiyyətə nəzarət 
də daxil olmaqla), habelə mülki 
aviasiyada dövlət nəzarəti 
çərçivəsində təhlükəsizliyin 
təmini ilə bağlı xidmətlər 
göstərilməsi sahələrində 
(bundan sonra – müvafiq sahə) 
fəaliyyət göstərən publik hüquqi 
şəxsdir.

Agentlik bu Fərmanın 1-ci hissəsində qeyd 
edilən qurumların hüquqi varisidir, onların 
hüquq və öhdəlikləri, habelə əmlakı Agentliyə 
keçir.

Agentliyin fəaliyyətinin təşkil və təmin 
edilməsi xərcləri dövlət büdcəsinin vəsaiti, 
həmçinin Agentliyin öz fəaliyyətindən, o 
cümlədən göstərdiyi xidmətlərdən əldə 
olunan vəsait, beynəlxalq təcrübəyə əsasən 
aviadaşıyıcılar tərəfindən hava limanlarına 
və aeronaviqasiya xidmətlərinə görə ödənilən 
məbləğdən nəzarət funksiyaları ilə bağlı 
yığımlar və qanunla qadağan edilməyən digər 
mənbələr hesabına maliyyələşdirilir.

Agentliyin fəaliyyətinə ümumi rəhbərliyi 
və nəzarəti həyata keçirmək üçün dörd 
üzvdən - sədr və onun üç müavinindən ibarət 
İdarə Heyəti yaradılır.

Bir çox ölkələrdə ədalət 
mühakiməsinin həyata 
keçirilməsində süni intellekt 
tətbiq olunur. “Report” xəbər 
verir ki, bunu Konstitusiya 
Məhkəməsinin sədri Fərhad 
Abdullayev “Gələcəyə 
baxış: Yeni reallıqlar 
şəraitində suverenliyin 
möhkəmləndirilməsi” 
Forumunda iştirakçıların 
suallarını cavablandırarkən 
deyib. Onun sözlərinə görə, 
gələcəkdə məhkəmədə bundan 
istifadə olunması istisna 
deyil: “Yəqin ona hansısa 
sual veriləcək. Amma cavabı 

sadəcə rəy şəklində ola bilər. 
Süni intellekt həyatın bütün 
sahələrinə sirayət edəcək. 
Amma bütün qərarların 
arxasında canlı insan dayanır. 
Burada hisslər, insani 
keyfiyyətlər, vicdan əsas rol 

oynayır. Bu məsuliyyətin 
arxasında insan dayanır. 
“Sofiya” xanım bunu bacara 
bilməz”.

Prezident 
Administrasiyasının 
Qanunvericilik və 

hüquq siyasəti şöbəsinin 
müdiri Gündüz Kərimov 
Azərbaycanda süni intellektin 
inkişaf konsepsiyasının 
təsdiqlənməsinin gözlənildiyini 
bildirib.

Milli Məclis sədrinin 
müavini Ziyafət Əsgərov isə 
vurğulayıb ki, süni intellekt və 
kibercinəyatkarlıq suverenliyə 
təhlükə törədən amillərdəndir: 
“Süni intellektlə bağlı qanun 
layihəsinin hazırlanması da 
planlaşdırılır. Bu baxımdan 
İKT sahəsini və məsələnin 
hüquqi aspektini yaxşı bilən 
kadrlar lazımdır”.

MƏHKƏMƏLƏRDƏ SÜNI INTELLEKTDƏN 
ISTIFADƏ OLUNA BILƏR

HÜQUQ VƏ ÖHDƏLIKLƏRI, 
HABELƏ ƏMLAKI 

AGENTLIYƏ KEÇIR

MÜLKI AVIASIYA ILƏ MÜLKI AVIASIYA ILƏ 
BAĞLI YENI QURUM BAĞLI YENI QURUM 
YARADILIBYARADILIB

MÜLKI AVIASIYA ILƏ MÜLKI AVIASIYA ILƏ 
BAĞLI YENI QURUM BAĞLI YENI QURUM 
YARADILIBYARADILIB
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Prezident İlham 
Əliyevin işğaldan 
azad edilən 
rayonlara səfərləri 
tək yeni yaşayış 
kompleksləri, 
infrastruktur, 
sosial 
obyektlərin 
açılışı ilə 
çərçivələnmir. 
Dövlət başçısı 
həm də vaxtilə 
izləri silinməyə 
çalışılan tarixi 
irsimizi yenidən 

bərpa edir.

Prezident İlham Əliyev növbəti 
dəfə Ağdam, Xankəndi və 
Xocalıya səfər edib. Dövlət başçısı 

işğaldan azad edilmiş ərazilərin bərpası, 
infrastruktur layihələri ilə yerində tanış 
olub, müvafiq tapşırıqlarını verib. Bu səfər 
də özünün zənginliyi, verilən bəyanatlar və 
doğma yurdlarına qayıdan keçmiş məcburi 
köçkünlərlə keçirilən görüşlərdəki səmimi 
anlarla yadda qalıb.

“YÜZLƏRLƏ KƏND ARTIQ 
ÖZ SAHIBLƏRINI GÖZLƏYIR”

Antiterror tədbirləri 
nəticəsində azad olunmuş 
Ballıca kəndinə ən qısa 
müddətdə qayıdışın 
təmin edilməsi, burada 
yaradılan şərait xüsusi 
vurğulanmalıdır. 
Müzəffər Ali Baş 
Komandan bu gün 
vaxtilə məcburi 
köçkün kimi görüşdüyü 
sakinlərin Ballıcadakı 
evlərində qonaq olur, onlarla 
bir süfrə arxasında səmimi 
söhbət edib, arzu və diləklərini dinləyir. 
Dövlət başçısı Azərbaycanı qələbəyə 
aparan uzun yola qısa ekskurs edərək bu 
illər ərzində ölkəmizin, xalqımızın işğalla 
heç bir halda barışmadığını, lazımi anı və 
məqamı gözlədiyini xatırladır. Bu məsələdə 
Xocalının xüsusi bir yeri olduğunu bildirir. 
“İndi İkinci Qarabağ müharibəsindən dörd il 
keçibdir, baxın nə qədər böyük işlər görüldü, 
hər yerdə, təkcə Xocalı rayonunda yox. 
Halbuki Xocalı şəhərini bərpa etmək bizim 
ən başlıca borcumuz idi. Çünki müharibədən 
və işğaldan, Birinci Qarabağ müharibəsinin 
çətin vəziyyətindən əziyyət çəkən ən çox elə 
xocalılılar olmuşdur, onlara qarşı soyqırımı 
törədilmişdi. Ona görə Xocalını azad etmək 

hər 
za-
man 
gündəlikdə 
duran məsələ idi. 
İkinci Qarabağ müharibəsi 2020-ci 
il noyabrın 10-da dayanandan sonra yenə 
də bütün köçkünlər bilirdilər ki, Xocalı 

azad olunmayana qədər biz işimizi 
bitmiş hesab etməyəcəyik. 

Nəinki Xocalı, Xankəndi 
də, Ağdərə, Xocavənd 

və Əsgəran rayonları 
da işğalçılardan tam 
azad edildi. Yüzlərlə 
kənd artıq öz 
sahiblərini gözləyir”, 
- dövlət başçısı 

Ballıca sakinləri ilə 
görüşdə deyib. 

Prezident sakinlərlə 
görüşdə ən kiçik 

məqamları belə diqqətində 
saxlayır. Onun Ballıca sakinlərinin 

ev təsərrüfatlarını inkişaf etdirmək üçün 
ayrıca örüş yerlərinin ayrılması, sosial-
iqtisadi rifah halının yaxşılaşdırılması ilə 
bağlı tapşırıqları dərhal yerinə yetirilir. 
Doğma yurdlarına qayıdan sakinlərin daimi 
iş yerləri ilə təmin olunması istiqamətində 
addımlar atılır. Elə Xankəndidə yeni 
istifadəyə verilən tikiş fabriki kimi. “Bu 
gün mən tikiş fabrikinin fəaliyyəti ilə 
tanış oldum. Artıq 200-dən çox işçi var. 
Özü də əksəriyyəti, demək olar ki, mütləq 
əksəriyyəti qadınlardır. Qadınlar üçün də 
iş yerləri yaradılıb”, - Prezident bildirir. Bu, 
əslində işğaldan azad olunmuş ərazilərdə 
məşğulluğun təminin kiçik bir nümunəsidir. 
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Prezident tariximizi də özümüzə qaytarır
İşğal zamanı 

tamamilə yer 
üzündən silinən, 
yalnız xarabalıqları 
qalan Ağdam şəhəri 
də hazırda yenidən 
qurulur. Dövlət 
başçısı hər fürsətdə 
görülən işlər 
barədə Azərbaycan 
xalqını məlumatlandırır, bərpa-quruculuq 
prosesinin şəxsən onun nəzarəti 
altında, ən yüksək səviyyədə həyata 
keçirildiyini əyani şəkildə göstərir. 
“Dünən mən Ağdam rayonunda idim. 
Ağdam şəhəri sıfırdan inşa edilir və 
gözəl şəhər olacaq”, - Azərbaycan 
Prezidenti deyir. “Ağdam Residence” 
yaşayış kompleksi, Ağdam şəhərində 
1268 mənzilli 2-ci yaşayış kompleksində 
aparılan tikinti işləri ilə tanışlıq ən qısa 
zamanda ağdamlıların da öz doğma 
yurdlarına layiqli şəkildə qayıdışının 
təmin olunacağının xəbərçisidir. Dövlət 
başçısının işğaldan azad edilən rayonlara 
səfərləri tək yeni yaşayış kompleksləri, 
infrastruktur, sosial obyektlərin açılışı ilə 
çərçivələnmir. Prezident İlham Əliyev 
həm də Azərbaycan tarixini onun özünə 

qaytarır. Vaxtilə izləri 
silinməyə çalışılan 
tarixi irsimizi yenidən 
bərpa edir. Bu 
baxımdan Əsgəran 
qala-kompleksinin 
konsepsiya layihəsi 
xüsusilə qeyd 
olunmalıdır.  

DÖVLƏTIMIZIN QÜDRƏTININ GÖSTƏRICISI
Prezident İlham Əliyevin də qeyd 

etdiyi kimi, bütün bu işləri Azərbaycan 
dövləti yalnız öz gücünə, öz imkanları 
hesabına həyata keçirir. Bu, əslində 
dövlətimizin qüdrətinin, iqtisadi 
inkişafının, müstəqilliyinin göstəricisidir. 
Bu, Azərbaycan xalqının öz Liderinə olan 
dərin sevgisinin, etimadının, inamının 
təzahürüdür. Bu, Ballıcada, Şuşada, 
Laçında, Kəlbəcərdə sadə vətəndaşlarla 
onların evində oturaraq səmimi söhbət 
edən, Vətən müharibəsindəki tarixi 
qələbəmizdən sonra yalnız bu ərazilərdə 
hazırlanan baldan yediyini açıq ürəklə 
etiraf edən Müzəffər Ali Baş Komandan, 
Prezident İlham Əliyevin qətiyyətinin, 
siyasi iradəsinin, uzaqgörənliyinin 
bəhrəsidir.  

Vaxtilə separatizm 
yuvası olmuş, Vətən 

müharibəsində tarixi 
zəfərə imza atan 

Prezident İlham Əliyevin 
siyasi iradəsi, qətiyyəti 
sayəsində azad edilmiş 

Xankəndidə Zəfər parkının 
təməlqoyma mərasimi 

Azərbaycan vətəndaşlarında 
ayrı bir duyğu, qürur hissi 

yaradır. Xankəndi şəhərində 
Zəfər parkının salınması 

məqsədilə 12,9 hektar ərazidə 
söküntü işlərinin aparılması nəzərdə 

tutulub. Ölkəmizdə yaradılan Zəfər 
parkları xalqımızın Vətən müharibəsində 

göstərdiyi misilsiz qəhrəmanlığın, qazandığı 
möhtəşəm tarixi Qələbənin, ərazi bütövlüyümüzün 

və suverenliyimizin tam bərpasının rəmzidir.
İndi Xankəndidə Qarabağ Universiteti fəaliyyət göstərir, 

burada mindən artıq tələbə təhsil alır. Bu gənclərin vətənpərvər, 
milli ruhda ölkəsinə layiqli vətəndaş olaraq yetişdirilməsində Xankəndindəki Zəfər 

parkının da mənəvi əhəmiyyəti olduqca böyükdür. 

AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az

Xankəndidə 
Zəfər parkı
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Bu gün Xocalı soyqırımında birbaşa 
iştirak edənlərin əhatə dairəsinin 
müəyyənləşdirilməsi, məsuliyyətə cəlb 

olunması istiqamətində də Bakı əməli 
addımlar atır. Hazırda Azərbaycan dövlətinə, 

xalqına qarşı bəşəri və hərbi cinayətlərdə ittiham 
olunan, həmçinin Xocalı soyqırımında birbaşa 
iştirak etdiyi güman edilən ermənilər ədalət 
məhkəməsi qarşısında cavab verirlər. Lakin bu 
siyahı da hələlik tam deyil. Çünki soyqırımına 
birbaşa rəhbərlik etmiş Robert Köçəryan, Serj 
Sarqsyan, Seyran Ohanyan kimi canilər bu 
gün azadlıqdadırlar. Lakin zaman göstərdi 
ki, ədalət sonda mütləq öz yerini tapır. 30 
il işğal olunmuş ərazilərdə havadarlarına 
arxalanaraq Xocalı soyqırımını törətmələri 

ilə bağlı öyünənlərin əksəriyyəti 44 
günlük Vətən müharibəsi və 
antiterror tədbirləri nəticəsində 

layiq olduqları cavabı alıblar. 
Sağ qalanlar isə bu gün 
ədalət divanında cavab 
verirlər. Digərlərinin də 
məsuliyyətə cəlb ediləcəyi 
gün elə də uzaqda deyil. 

Xatırladaq ki, Avropa 
İnsan Haqları Məhkəməsi 
22 aprel 2010-cu il tarixli 
qərarında Xocalının 
azərbaycanlılardan ibarət 
mülki əhalisinin qətlə 
yetirilməsini “müharibə 
cinayətləri və ya insanlığa 
qarşı cinayətlər kimi 
qiymətləndirilə bilən 
xüsusilə ağır əməllər” 
kimi müəyyən edib.

ƏDALƏT MƏHKƏMƏSI 
QARŞISINDA

CAVAB VERIRLƏR
AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az

ХОСАLIDAN
XOCALIYA...

Bu gün Xocalı sakinləri doğma yurdlarında 
təhlükəsiz, sabaha böyük inamla yaşayırlar, 

yaradırlar. Çünki Azərbaycanın hər bir qarışı 
kimi, and yerimiz olan Xocalını da bu 

gün qalib Azərbaycan Ordusu qoruyur.

Hər il işğal zamanı biz xalq 
olaraq Xocalı qurbanlarını 
Bakıda, “Ana harayı” abidə 
kompleksinin önündə 
anırdıq. Lakin bu gün onları 
azad Xocalıda yad edirik. 
Keçən il Prezident İlham 
Əliyevin iştirakı ilə Xocalı 
şəhərində Xocalı Soyqırımı 
Memorialının təməli qoyulub. 
Dövlət başçısının həmin 
mərasimdə səsləndirdiyi 
fikirlər Azərbaycan xalqının 
öz tarixi Vətənlərindən, 

Xocalıdan əsla vaz 
keçmədiyini, hər gün, hər 
dəqiqə ədalətin 
gec-tez zəfər 
çalacağına 
inandığını 
bir daha 
dünyaya 
göstərdi: 
“Onu 
bildir-
məliyəm 
ki, bu layihə 
çoxdan hazır 

idi, yer də seçilmişdi, Bakı 
şəhərində Xocalı soyqırımı 

abidəsinin 
yanında yer 
seçilmişdi. 
Ancaq 

memorial 
kompleksin 
tikintisi 
ilə bağlı 
hər il mən 
müəyyən 
tərəddüdlər 
keçirərək 

o hadisəni, o layihəni təxirə 
salırdım. Ona görə ki, sizin 
kimi mən də inanırdım 
və bilirdim, biz buraya 
qayıdacağıq, Xocalıya 
qayıdacağıq və burada 
günahsız qurbanların 
xatirəsini əbədiləşdirmək 
üçün memorial kompleks 
yaradılacaq”. 

Bəli, bu gün Xocalı azaddır. 
Soyqırımı qurbanlarının 
yaxınları, övladları, doğma 
yurdlarından zor gücünə 

qovulan xocalılıların evlərinə 
qayıdışı davam edir. Bu 
gün Xocalı sakinləri doğma 
yurdlarında təhlükəsiz, 
sabaha böyük inamla 
yaşayırlar, yaradırlar. Çünki 
Azərbaycanın hər bir qarışı 
kimi, and yerimiz olan 
Xocalını da bu gün qalib 
Azərbaycan Ordusu qoruyur. 
Soyqırımı qurbanlarının 
ruhlarının keşiyini bu gün 
müzəffər Azərbaycan əsgəri 
çəkir. 

ZƏFƏRƏ INAMIMIZ HEÇ BIR ZAMAN SARSILMAYIB

Erməni işğalının ən ağır 
səhifələrindən biri - 
Xocalı soyqırımının 

33-cü ili tamam olur. Rusiyaya 
məxsus 366-cı alayın yardımı 
ilə daşnak və digər erməni 
terror təşkilatlarının həyata 
keçirdiyi bu qətliam “Əsrin 
faciəsi” adlandırılır. Çoxsaylı 
şahid ifadələri, erməni 
cinayətkarlarının özlərinin 
etirafları, toplanmış fakt və 
sübutlar bu vəhşətin bəşəriyyət 
əleyhinə ən qanlı hərbi 
cinayətlərdən biri olduğunu 
təsdiqləyib.   

SOYQIRIMINDA  
BAŞLICA HƏDƏF

1992-ci il 26 fevralda həyata 
keçirilən Xocalı soyqırımında 
başlıca məqsəd Azərbaycanın 
suveren və tarixi əraziləri 
olan Qarabağ bölgəsində 
etnik təmizləmə, ordumuzun, 
xalqımızın döyüş ruhunu, 
əzmini qırmaq idi. Xocalının 
strateji əhəmiyyəti, burada 
həmin dövr üçün yeganə hava 
limanının olması da dinc 
sakinləri erməni faşistlərinin 
əsas hədəflərindən biri edirdi.  

Qeyd edək ki, Xocalı 
soyqırımı nəticəsində 63-ü 
uşaq, 106-sı qadın, 70-i qoca 
olmaqla, 613 Xocalı sakini 

qətlə yetirilib, 8 ailə tamamilə 
məhv edilib, 25 uşaq hər 
iki valideynini, 130 uşaq 
valideynlərindən birini itirib. 
Düşmən gülləsindən 76-sı uşaq 
olmaqla, 487 nəfər yaralanıb.

Soyqırımından 33 il 
keçməsinə baxmayaraq, 
Azərbaycan xalqı bu dəhşəti, 
erməni cinayətkarlarının 
bəşəri cinayətini əsla unutmur 
və unutmayacaq. Hər il 
“Xocalıya ədalət” kampaniyası 
çərçivəsində dünya dövlətlərinə 
Xocalı həqiqətləri çatdırılır, 
soyqırımına hüquqi qiymətin 
verilməsi, parlamentlər 
tərəfindən tanınması 
istiqamətində əməli addımlar 
atılır. Artıq dünyanın onlarla 
qanunverici orqanı Xocalı 
faciəsini soyqırımı olaraq 
təsdiqləyib. 

SOYQIRIMI QURBANLARININ 
RUHLARI ŞADDIR

2023-cü ilin sentyabr 
ayında həyata keçirilən anti-
terror tədbirləri nəticəsində 
Xocalı da, digər yaşayış 
məntəqələrimiz kimi işğaldan 
tamamilə azad edildi. 30 
ildən artıq müddətdə 
qanayan yaramız 
olan Xocalıda Müzəffər 
Ali Baş Komandan, 
Prezident İlham 
Əliyevin iştirakı ilə 

Azərbaycan 
bayrağı 
qaldırıldı, 
həm də əbədi olaraq. 
Artıq Xocalı yenidən 
qurulur. Vaxtilə silah 
gücünə, soyqırımına 
məruz qalaraq doğma 
evlərini tərk etmək 
məcburiyyətində qalan 
Xocalı sakinləri öz 
yurdlarına dönürlər. 
Xocalıda həyat yenidən 
başlayıb. Soyqırımı 
qurbanlarının ruhları 
şaddır. Artıq Xocalı 
qalib Azərbaycanın 
nəzarətindədir, 
and 
yeridir. 
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AZƏR NURİYEV

R usiya-Ukrayna müharibəsinin 
həlli ilə bağlı ABŞ 
Prezidenti Donald Trampın 

təşəbbüsləri Qərb dünyasını iki 
yerə bölüb. Beynəlxalq aləm bir 
həftə ərzində Münhen Təhlükəsizlik 
Konfransında Qərb ittifaqındakı 
parçalanmanın ilkin əlamətlərini, 
Səudiyyə Ərəbistanının paytaxtı 
Ər-Riyadda isə Vaşinqton-Moskva 
danışıqlarındakı irəliləyişlərin şahidi 
oldu. ABŞ və Rusiya XİN rəhbərləri 
səviyyəsində keçirilən görüşdə 
Ukrayna münaqişəsinin həlli üçün 
danışıqlar qrupunun yaradılması, 
Moskva-Vaşinqton münasibətlərində 
“qıcıqlandırıcı” amilləri aradan 
qaldırmaq üçün məsləhətləşmə 
mexanizminin yaradılması, 
səfirliklərin ştatlarının bərpa 
edilməsi, geosiyasi maraq doğuran 
məsələlərdə əməkdaşlıq etmək kimi 
mühüm razılaşmalar əldə edildi. 

BIABIRÇI MÜNHEN SÖVDƏLƏŞMƏSI 
ILƏ EYNILƏŞDIRMƏ

Şübhəsiz ki, daha çox diqqət 
həm də fevralın 14-16-da 
Münhendə hər il ənənəvi olaraq 
baş tutan təhlükəsizlik konfransına 
yönəlmişdi. Bu konfransı ötən əsrin 
30-cu illərinin sonlarında keçirilən 
biabırçı Münhen sövdələşməsi ilə 
eyniləşdirənlər də var. Əgər həmin 
illərdə Avropa Hitler Almaniyasının 
işğal siyasətinə göz yumdusa, indi 
Ukrayna ilə bağlı analoji halın 
yaşandığı iddia olunur. 

Konfransda ən təəccüb 
doğuran çıxış ABŞ müdafiə 
naziri Pit Heqsetdən gəlib. O, 
Ukraynanın 2014-cü ildən əvvəlki 
sərhədlərinə qayıtmasını və Rusiya 
tərəfindən ilhaq edilmiş Krımın 
geri qaytarılmasını “qeyri-real” 
adlandırıb. Pentaqon rəhbəri 
vurğulayıb ki, Kiyev və Moskvanın 
hansı şərtlərlə atəşkəsə nail 
olmasından asılı olmayaraq, 
ABŞ Ukraynada öz qoşunlarını 
yerləşdirməyəcək və regionda 
sülhün zəmanətinin bir hissəsi 
olmayacaq. 

Münhen 
Təhlükəsizlik 

Konfransının iflasla 
nəticələndiyini 

sədr Kriştof 
Xoysqenin forumun 

bağlanışı zamanı 
ağlaması da 

təsdiqləyir. O, 
keçirilən forumu 
“Avropa kabusu” 

adlandırıb.
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AVROPA UCUN QORXULUAVROPA UCUN QORXULU
YUXUYUXU

Avropa siyasətçiləri və 
diplomatlarını daha çox 
ABŞ-nin vitse-prezidenti 
Ceyms Vensin konfransdakı 
çıxışı şoka salıb. Avropalılar 
bu çıxışı Rusiya Prezidenti 
Vladimir Putinin 2007-ci 
ildə Münhen konfransındakı 
çıxışına bənzədirlər. Həmin 
çıxış da avropalılarda şok 
effekti yaratmışdı. Putin məhz 
həmin çıxışdan sonra işğal 
planlarını həyata keçirməyə 
başladı. 

Vens Avropanın ünvanına 
elə sərt tənqidlər söyləyib 
ki, Rusiya və Çin arxa 
plana keçib. O, Avropa 
azadlıqlarını və təhlükəsizlik 
yanaşmalarını tənqid edib. 
“Tramp administrasiyası 
Avropa təhlükəsizliyi ilə 
bağlı çox narahatdır. Məni 
xarici aktorlar - Rusiya və 
Çin o qədər də narahat 
etmir. Məni Avropanın öz 
daxilindən gələn təhlükələr 
narahat edir. Avropanın 
bizimlə paylaşdığı 
əsas dəyərlərdən geri 

çəkilməsi müşahidə olunur”, - 
o bildirib.

Vens təhlükəsizlik 
konfransının gündəliyinin 
məzmununu da şübhə altına 
alıb: “Təhlükəsizlik dedikdə 
nə başa düşülür? Kimi və 
nədən qorumaq? Əgər siz öz 
ölkələrinizdə başqa insanların 
səslərindən qorxursunuzsa, 
təhlükəsizlik yoxdur”. 

Təbii ki, avropalılar  
Vensdən belə sərt çıxış 
gözləmirdilər. Onun Avropa 
demokratiyasının əsaslarına 
yönələn tənqidi 
ABŞ və Avropanın 
birgə səyləri 
ilə qorunması 
nəzərdə tutulan 
dəyərlərin 
faktiki olaraq 
fərqli olması 
məsələsini 
qaldırır. 

SƏDRI AĞLADAN SƏBƏB
Konfransın iflasla 

nəticələndiyini sədr 
Kriştof Xoysqenin bağlanış 
iclasında ağlaması da 
təsdiqləyir. O, başa çatan 
konfransı “Avropa kabusu” 
adlandırıb.

Xoysqen yekun nitqində 
ABŞ-nin vitse-prezidenti 
Ceyms Vensin çıxışına 
toxunaraq, Avropa 
liderlərinə, xüsusilə 
də Ukrayna Prezidenti 
Volodimir Zelenskiyə “Qoca 
qitə”nin ortaq dəyərləri 
haqqında danışdıqlarına 

görə təşəkkür edib: “Bu 
konfrans transatlantik 

konfrans kimi 
başladı və vitse-
prezident Vensin 
çıxışından sonra 
biz ümumi 
dəyərlər 
bazamızın  
artıq  

ümumi 
olmadığından 
qorxuruq”.

Beləliklə, ekspertlər 
Münhen Təhlükəsizlik 
Konfransının nəticələrini 
beş bənd üzrə 
qruplaşdırırlar. 

Birincisi, əvvəlki 
formada beynəlxalq 
münasibətlər erası artıq 
bitib. Avropada İkinci 
Dünya müharibəsindən 
sonra yaranan 
təhlükəsizlik arxitekturası 
artıq yoxdur. ABŞ hələ 
də NATO-nun üzvüdür, 
lakin Avropa artıq 
kənardan hücum zamanı 
Vaşinqtonun ona yardım 
edəcəyinə ümid edə 
bilməz. 

İkincisi, dünya 
ictimaiyyətinin Ukrayna 
ilə bağlı siyasətinə 
köklü surətdə yenidən 
baxılıb. ABŞ və Rusiya 
Kiyevin, bütövlükdə 
Avropanın bu məsələyə 
münasibətindən asılı 
olmayaraq, Ukraynada 
müharibəyə son qoymaq 
üçün razılaşma əldə 
etməyi planlaşdırır. 

Üçüncüsü, hər kəs başa 
düşür ki, indi müdafiəyə 
daha çox xərcləməlisən. 
Avropa ölkələri Rusiyanın 
artan hücumlarını 
cilovlamaqda davam 
edərsə, müdafiə xərclərini 
mümkün qədər tez 
artırmalı olacaqlar. 

Dördüncüsü, Vensin 
Avropa siyasətinə 
hücumları bir çox 
konfrans iştirakçısı 
tərəfindən təhqir kimi 
qəbul edilib. Bununla 
belə, Atlantikanın hər 
iki tərəfindəki bir çox 
insan Vensin çıxışından 
həzz alıb, ABŞ Prezidenti 
Donald Tramp hətta çıxışı 
parlaq adlandırıb. 

Sonuncu və ən 
təhlükəlisi isə ümumi 
parçalanma və artan fikir 
ayrılıqlarıdır. Bu məsələ 
də yaxın illərdə prioritet 
olacaq.

Kriştof 
Xoysqen

YUXUYUXU



Hadisələrin gedişatı Paşinyan 
hökumətinin xilas yolunu Qərbdə 
deyil, Azərbaycan və Türkiyə ilə 
normal qonşuluqda axtarmalı 
olduğunu göstərir. Moskva ilə 
körpülər yanıb və Rusiyanın 
Ermənistandakı antirus atmosferinə 
rəğmən İrəvanın başını sığallaması 
keçid xarakterli siyasətin tərkib 

hissəsidir. Paşinyanın vaxtında 
nail ola biləcəyi sülh Ermənistanın 
Türkiyə və Azərbaycanın iştirakçısı 
olduqları qlobal iqtisadi layihələrə 
qoşulmasına imkan yarada bilərdi. 
Sərhədlər və kommunikasiyalar 
açılardı. Bundan sonra buraxılmış 
imkanların arxasınca qaçmaq 
nə qədər rentabelli olacaq, bunu 

qarşıdakı bir il ərzində görəcəyik.
Ermənistanın bir dövlət kimi 

mövcudluğu bu gün birbaşa olaraq 
Azərbaycandan asılı məsələdir. Rəsmi 
Bakı istənilən revanşizm təzahürlərini 
dərhal və qısa zaman ərzində 
məhv ediləcəyi qətiyyətini nümayiş 
etdirib. Bu baxımdan, Ermənistan 
dövlətinin müqəddəratı Paşinyanın 

erməni xalqını sülhə inandırıb-
inandıra bilməməsindən asılı 
olacaq. Ermənilər yenidən “Qarabağ 
klanı”nın arxasına düşəcəklərsə, 
mövcud kövrək dövlətçilik təcrübəsini 
əldən vermiş olacaqlar. 

Proseslər göstərir ki, Qərb 
növbəti dəfə erməni xalqını uçurum 
astanasına çatdırıb tərk edir. 

TƏHLİL622 FEVRAL ŞƏNBƏ 2025

PAŞINYAN 
TƏZYIQLƏRIN 

ARTACAĞINI BILIR 
Əgər qarşıdakı dövr 

ərzində müxalifət 
Paşinyanı üstələyərsə, bu, 
şübhəsiz ki, onun öz səhvi 
olacaq. Çünki ötən dörd 
il ərzində Azərbaycanla 
yekun sülh müqaviləsinin 
imzalanmamasının əsas 
baiskarı məhz özüdür. 
Danışıqları uzadaraq 
Fransanın silah tədarükü 
hesabına revanşa nail ola 
biləcəyinə ümid edən 
Paşinyan Rusiyanın Qərblə 
qarşıdurmada üstünlüyə 
yiyələnməsi ssenarisini 
nəzərə almayıb. Moskva 
Ukrayna cəbhəsində qalib 
çıxsa, İrəvana təzyiqlərini 
artıracaq.

Geridə qalan həftə 
Ermənistanın siyasi həyatına 
iki mühüm məsələnin 
damğa vurması ilə yadda 
qaldı. Birincisi, Paşinyan 
xalqa müraciət edərək 
konstitusiyanı dəyişdirməyin 
vacibliyinə çağırış etdi, 
ikincisi isə Ermənistanın 
təhlükəsizlik konsepsiyasının 
yenidən işlənilməsi üçün 
yüksək rütbəli məmurlardan 
ibarət komissiyanın 
yaradılması qərarına gəldi. 
Eyni anda atılan bu iki addım 
Azərbaycanın son dörd ildə 
irəli sürdüyü başlıca tələblər 
deyilmi? Əgər Paşinyan bu 
qərarları qəbul edəcəkdisə, 
nədən bu qədər müddət 
ərzində hadisələri uzadırdı? 
Belə görünür ki, o, yeni 
konstitusiyanın qəbuluna 
dair referendumu parlament 
seçkiləri ilə eyni vaxta 
salmaq niyyətindədir. Vaxtı 
çatacaqmı?

Rəsmi İrəvanın 
konstitusiya dəyişikliyi və 
təhlükəsizlik konsepsiyasının 
yenilənməsinə getməsi 
Ermənistanın mövcudluq 
məsələsidir. Paşinyanın 
ötən illər ərzində bunu 
dərk etmədiyini düşünmək 
sadəlövhlük olardı. Görünür, 
Qərb erməni liderə bəlağətli 
vədlər verirdi deyə, o, bu 
addımları atmaqdan vaz 
keçirdi. İndi Rusiyanın ABŞ 
ilə dil tapması fonunda 
Avropanın qol-qanadının 
sınması Paşinyanın 
Azərbaycanla sülh görüntüsü 
yaratmasına səbəb olub.

IRƏVAN ÜÇÜN XILAS YOLU TÜRKIYƏ VƏ AZƏRBAYCANDAN KEÇIR

Rəsmi İrəvanın konstitusiya dəyişikliyi və təhlükəsizlik konsepsiyasının 
yenilənməsinə getməsi Ermənistanın mövcudluq məsələsidir. Paşinyanın 

ötən illər ərzində bunu dərk etmədiyini düşünmək sadəlövhlük olardı.
RÜSTƏM QARAXANLI

QƏRARIQƏRARI  

Ermənistanın sabiq 
prezidenti Robert 
Köçəryanın geniş 

mətbuat konfransı keçirərək 
ənənəvi revanşist mövqedən 
bəyanatlar verməsi və 
Nikol Paşinyanı tənqid 
atəşinə tutması 2026-cı 
ilə gözlənilən parlament 
seçkiləri kampaniyasına start 
verildiyini göstərir. “Qarabağ 
klanı”nın aktivliyi ilə Rusiya-
Ukrayna müharibəsinin 
bitməsi barədə proqnozların 
zamanla üst-üstə düşməsi 
Moskvanın Ermənistanda 
yenə də ənənəvi qüvvələrə 
ümid etdiyinin əlamətidir. 
Rusiyanın son üç il ərzində 
Ermənistanda yumşaq 
siyasətə üstünlük verməsi 
onun Ukrayna ilə müharibə 
və Qərblə konfrontasiya 
şəraitində İrəvanı əldən 
buraxmamaq istəyindən 
irəli gəlirdi. Üstəlik, Kremlin 
Paşinyandan müəyyən 
asılılığı da var idi - Rusiyaya 
idxalı qadağan olunmuş 
bir sıra hərbi xarakterli 
məhsulların tranziti, 
həmçinin Moskvanın strateji 
ixracatının bir hissəsi 

Ermənistan üzərindən həyata 
keçirilirdi. 

REVANŞISTLƏRIN ÜMIDLƏRI
İrəvanın Moskvanın 

orbitindən çıxa bilməməsini 
tək hazırki iqtisadi 
münasibətlər təsdiq etmir. 
Son bir il ərzində qarşılıqlı 
ticarət dövriyyəsinin 3-4 
dəfəlik artım göstərməsi 
formal müttəfiqliyin hələ 
də qaldığına dair yeganə 
sübut deyil. İlin əvvəlində 
Ermənistanın kəşfiyyat 
xidməti ictimailəşdirdiyi 
proqnoz-hesabatında 
Paşinyana Moskva ilə 
əlaqələri tam qırmamağı 
tövsiyə edirdi. Şübhə yoxdur 
ki, hesabatın bu istiqamətdə 
hazırlanmasında Rusiyanın 
Ukrayna cəbhəsindəki 
üstünlüyü və ABŞ-də 
Tramp hakimiyyətinin 
Kiyevə dəstək verməkdə 

maraqlı olmamasının ciddi 
rolu var. Bir müddət sonra 
Vaşinqtona səfər etmiş 
baş nazirin ABŞ-nin rəsmi 
strukturları tərəfindən 
ənənəvi “qonaqpərvərlik”lə 
qarşılanmaması və yenidən 
Avropaya qayıdıb Makrona 
sığınması da buna dəlalət 
edir ki, qarşıdakı seçkilərdə 
Rusiyanın çəkisi prioritet 
amil olacaq. 

Görünür, Köçəryanın 
da aktivlik göstərməsi 
və mübarizə meydanına 
atılması Kremldən gələn 
komanda ilə baş verir. Eks-
prezidentin bəyanatlarının 
böyük hissəsinin Paşinyanın 
Azərbaycanla qarşıdurmada 
aldığı məğlubiyyətə və 
baş nazirin “yarıtmaz 
fəaliyyət”inə həsr olunması 
belə qənaətə gəlməyə 
əsas verir ki, müxalifətin 
prioritet seçki kartı yenə də 

müharibə mövzusu olacaq. 
Qarşıdakı aylarda Köçəryan 
pərakəndə halda olan 
bütün revanşist qüvvələri 
öz ətrafına və dolaysı ilə 
Rusiyanın qanadı altına 
yığmağa çalışacaq. 

KÖÇƏRYAN-SARQSYAN 
QARŞIDURMASI

“Qarabağ klanı”nın 
seçkilərə ənənəvi gündəmlə 
daxil olmasının Ermənistan 
əhalisi tərəfindən necə 
qarşılanacağını zaman 
göstərəcək. Amma 
revanşistlərin vahid cəbhədən 
çıxış edib-etməyəcəkləri 
də sual altındadır. Çünki 
Köçəryanla klanın digər 
lideri - Serj Sarqsyanın 
münasibətləri soyuqdur və 
bəzi məqamlarda ziddiyyət 
təşkil edir. Məsələn, 
Köçəryan Sarqsyanı 
zəiflik göstərməkdə və 
hakimiyyəti Paşinyana 
verməkdə, hətta 2016-cı 
ilin aprel döyüşlərindən 
sonra Azərbaycanla sülhə 
meyillənməkdə suçlayır. 
Ancaq onlar ötən seçkilərdə 
olduğu kimi, yenidən situativ 
müttəfiqliyə dair razılıq da 
əldə edə bilərlər.

KOCƏRYANIN ZUHURU VƏ KOCƏRYANIN ZUHURU VƏ 
PASPASiiNYANIN GECNYANIN GECiiKMKMiiSS  

KOCƏRYANIN ZUHURU VƏ KOCƏRYANIN ZUHURU VƏ 
PASPASiiNYANIN GECNYANIN GECiiKMKMiiSS  

QƏRARIQƏRARI  
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GOZLƏNiLMƏZ KiCiLMƏNi 
YARADAN FAKTORLAR 

ÜDM-DƏ AZALMANIN ƏSAS SƏBƏBI NEFT-QAZ SEKTORUNDA HASILATIN AŞAĞI DÜŞMƏSIDIR

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Rəşad Rəşad 
HəsənovHəsənov

Vüqar Vüqar 
BayramovBayramov

2025-ci ildə ölkədə ÜDM-nin artacağı proqnoz 
edilsə də, yanvar ayının yekunları belə olmadı. 

Ekspertlər düşünürlər ki, ilin əvvəlində ÜDM-də 
müşahidə edilən bu azalmanın səbəbləri növbəti 

aylarda aradan qaldırıla bilər.

İqtisadi məsələlər üzrə ekspert 
Eyyub Kərimli isə ilin əvvəli 
üçün belə azalmaların normal 
olduğu qənaətindədir: “ÜDM-
in azalması iqtisadi aktivliyin 
aşağı olması ilə əlaqədardır. 
Amma bu, çox da arzulanan bir 
hal deyil. Hər ilin başlanğıcında 
bəzən iqtisadi fəaliyyət səngiyir. 
Bu həm ödəmələrin ləngiməsi, 
həm postbayram ab-havası, həm 

də müəyyən iqtisadi fəaliyyətin 
zəifləməsi ilə əlaqədardır”. 

E.Kərimlinin fikrincə, 
ÜDM-in artırılması üçün 
gələcək dövrdə müəyyən işlər 
görülməlidir: “Düşünürəm ki, 
növbəti aylarda vəziyyət bir qədər 
fərqli olacaq, ÜDM-də müəyyən 
artım müşahidə edə biləcəyik. 
Gələcəkdə qeyri-neft sektorunun 
imkanlarının artırılması, nəqliyyat 

və loqistika imkanlarının daha 
da genişləndirilməsi, tranzit 
haqlarının yenidən 
formalaşması, həmçinin 
yaşıl enerji, yeni texnologiya-
ların tətbiqi, 
buraya qoyulan 
investisiyaların 
artırılması ÜDM-
yə müsbət təsir 
göstərəcək. 

Digər tərəfdən, geniş turizm 
potensialımız var ki, bunu da 

inkişaf etdirməliyik. İT 
texnologiyaları və digər 
yeniliklərin tətbiqini 

inkişaf etdirsək, 
iqtisadiyyatımızda 
hədəflənən 

artımlara nail 
olmağımız 

mümkündür”. 
Eyyub Eyyub 

KərimliKərimli

İqtisadçının sözlərinə görə, 
proseslər belə davam edərsə, 
proqnoz edilən artımlara 
çatmağımız çətinləşəcək: 
“Azərbaycan iqtisadiyyatı ili 
ümumi artımla başa vursa da, 
gözlənilən 2,4 faizlik artıma 
nail olunması ilə bağlı müəyyən 
risklər artıq ortadadır. Eyni 
zamanda, xarici iqtisadi proseslər 

də proqnozlaşdırıla bilmir. Bu 
istiqamətdə də iqtisadiyyatımıza 
müəyyən təzyiqlərin 
yaranması mümkündür. 
Bu səbəbdən düşünürəm 
ki, 2025-ci ildə qarşıya 
qoyulmuş 2,5 faizlik 
iqtisadi artım 
hədəfinə nail olmaq 
çox çətin olacaq”.

“İQTİSADİYYATIMIZA MÜƏYYƏN 
TƏZYİQLƏR YARANA BİLƏR”

A zərbaycanda bu 
ilin ilk ayında 
doqquz milyard 

430,2 milyon manatlıq və 
ya əvvəlki ilin eyni dövrü 
ilə müqayisədə 0,9 faiz 
az ümumi daxili məhsul 
(ÜDM) istehsal edilib. 
Əhalinin hər nəfərinə 
düşən ÜDM 922,1 
manata bərabər olub. 
İqtisadiyyatın neft-qaz 
sektorunda əlavə dəyər 
dörd faiz azalıb, qeyri 
neft-qaz sektorunda isə bir 
faiz artıb. Qeyd edək ki, 
proqnozlarda ÜDM-nin 
bu il artacağı vurğulanırdı. 
Bəs ilin əvvəlində ÜDM-
də müşahidə edilən bu 
azalmanın səbəbləri 
hansılardır? 

“İQTİSADİ ARTIM 
SONRAKI AYLARDA BƏRPA 
EDİLƏCƏK”

Millət vəkili Vüqar 
Bayramovun sözlərinə 
görə, ÜDM-də azalmanın 
əsas səbəbi neft-qaz 
sektorunda hasilatın aşağı 
düşməsidir: “Belə ki, bu 
ilin ilk ayında neft-qaz 
sektorunda əlavə dəyər 
dörd faiz azalıb, qeyri 
neft-qaz sektorunda isə bir 
faiz artıb. Digər tərəfdən, 
həmin müddətdə əmtəəlik 
neft hasilatı 6,6 faiz, 
əmtəəlik qaz hasilatı isə 
4,8 faiz azalıb. Bütövlükdə 
isə neft-qaz sektorunda 
sənaye 4,5 faiz azalıb, 
qeyri neft-qaz sektorunda 
isə 9,9 faiz artıb”.

V.Bayramovun fikrincə, 
2025-ci ilin ilk ayında 

ÜDM-də 
azalmanın 
qeydə 
alınmasına 
rəğmən, 

iqtisadi 

artımın sonrakı aylarda 
bərpa ediləcəyi gözlənilir: 
“ÜDM-də azalmaya 
baxmayaraq, qeyri 
neft-qaz sahəsindəki 
9,9 faiz artım bu il 
qeyri-resurs sektorunun 
iqtisadi artımda drayver 
olacağından xəbər verir. 
Neft-qaz sənayesindəki 
azalma həmçinin 
mövsümi faktorlarla da 
bağlıdır. Bu baxımdan, 
2025-ci il üçün 
proqnozlaşdırılan iqtisadi 
artım tempinə illik 
yekunda nail olunacağı 
gözlənilir”.

“HASİLAT ARTMIŞDI, 
AMMA...”

İqtisadçı Rəşad 
Həsənov da düşünür ki, 
azalmada ən böyük pay 
iqtisadiyyatımızın əsası 
olan neft-qaz sektorunun 
üzərinə düşür: “ÜDM 
müəyyən dövr ərzində 
istehsal olunan bütün 
mal və xidmətlərin bazar 
qiyməti ilə ifadəsidir. 
İqtisadiyyatın özü 
hesab olunur. 2025-ci 
il başlayandan ÜDM-də 
azalma müşahidə edilir. 
Burada ən ciddi təzyiq 
neft sektorunda baş verən 
azalmadan qaynaqlanır. 
Hansı ki, əslində ötən ilin 
noyabr-dekabr aylarında 
bu sektorda hasilatın 
sabitləşməsi ilə bağlı 
gözləntilər artmışdı, 
demək olar ki, hasilat 

sabitləşirdi. Hətta ili 
müəyyən bir artımla 
başa vurmuşdu. Amma 
yanvar ayında sektorda 
gözlənilməyən ciddi 
kiçilmə iqtisadiyyatımıza 
təsirsiz ötüşmədi. Qeyri-
neft sektorunda baş 
verən böyümə də bu 
kiçilməni kompensasiya 
edə bilmədi. Çünki bir 
faiz böyümə kiçilmənin 
qarşısında cüzi 
rəqəmdir”. 

R.Həsənov bildirdi ki, 
qeyri-neft sektorunun 
daha çox artmasını 
əngəlləyən müəyyən 
faktorlar mövcuddur: 
“Görünən budur ki, 
ilin birinci rübündə 
tikinti sektoru da artım 
nümayiş etdirə bilməyib. 
Böyük ehtimal ki, bu, 
həmin istiqamətdə 
xərcləmələrin tempinin 
aşağı düşməsi ilə 
əlaqədardır. Bu 
tendensiya davam 
edərsə, növbəti dövrlərdə 
xidmət sektoru iqtisadi 
artımı daha çox 
dəstəkləyən sahə kimi 
ortaya çıxacaq. Bu il 
iqtisadi artım nəqliyyat 
və anbar xidmətlərinin 
təşkili, ticarət, turistlərin 
yerləşdirilməsi, iaşə 
və rabitə xidmətləri 
sahəsində özünü 
göstərəcək. Tikinti 
sektorunda da növbəti 
aylarda müvafiq fərq 
azalacaq”. 

“İLİN ƏVVƏLİ ÜÇÜN NORMAL HALDIR”

Foto: Firudin Səlimov - 
Global Photostock
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SOYQIRIMININ MUZEYLƏRDƏKi 
ƏKS-SƏDASI  
Sarayevoda Bosniya və Herseqovinanın tarixini sərgiləyən onlarla 
muzey var. Onların əksəriyyəti müharibə, soyqırımı ilə bağlıdır.

Ö lkələrin tarixini öyrənmək 
üçün ən yaxşı yer 
muzeylərdir. Çətinliklə 

toplanan və qorunan əşyalar 
keçmiş haqqında hər hansı bir 
dərslikdən qat-qat yaxşı məlumat 
verir. Sarayevoda Bosniya 
və Herseqovinanın tarixini 
sərgiləyən onlarla muzey var. 
Onların əksəriyyəti müharibə, 
soyqırımı ilə bağlıdır. Sarayevo 
Avropa tarixində bir çox mühüm 
hadisələrin baş verdiyi yerdir. 

“İnsanlığa qarşı cinayətlər və 
soyqırımı muzeyi”, “Milli Tarix 
Muzeyi”, “Sarayevo Tarix Muzeyi”, 
“Müharibə Muzeyi”, “Müharibə 
Uşaqlığı Muzeyi” və s. muzeylər 
Bosniya və Herseqovinanın 
təlatümlü tarixi haqqında çox şeyi 
deyir.

İNSANLAR ÜÇÜN 
QORXULU VƏ AĞRILI

Muzeylərin hər birinin 
geniş salonlarında ölkə 
tarixinin müxtəlif dövrlərinə 
aid zəngin kolleksiyalarla tanış 
olmaq mümkündür. Osmanlı 
İmperiyası, Avstriya-Macarıstanın 
hökmranlığı və Yuqoslaviya 
dövrü, Birinci və İkinci 
Dünya müharibələri, Bosniya 
münaqişəsi... Eksponatların hər 
biri ölkənin maraqlı və mürəkkəb 
tarixi ilə birbaşa bağlıdır. “Bu 
eksponatlar insanlar üçün 
qorxulu və ağrılıdır. Ancaq 
hamı müharibənin nə olduğunu 
xatırlamalı və bilməlidir”, - deyə 
ziyarət etdiyimiz muzeylərin 
bələdçiləri qeyd etdilər.

BOSNİYA VƏ HERSEQOVİNANIN 
TƏSİRLİ, TƏLATÜMLÜ TARİXİ

Milli Muzeyin əsas 
bölümlərindən 
olan Tarix 
Muzeyində 
yerli sakinlər 

üçün ən böyük dəyər və qürur 
müharibə dövrünə həsr olunmuş 
zaldır. Burada əsasən İkinci 
Dünya müharibəsi və Bosniya 
münaqişəsinə aid əşyalar toplanıb: 
əsgər və zabit geyimləri, silahlar, 
bayraqlar, plakatlar, təbliğat 
vərəqələri və qəzetlər, humanitar 
yardım qutuları... Bu muzeydə 
Bosniya və Herseqovinanın təsirli, 
təlatümlü tarixini öyrənmək 
olur. Muzey əşyaları xalqın 
İkinci Dünya müharibəsinin 
təsirindən və sosialist Yuqoslaviya 
dövründən Bosniya müharibəsinə 
və Sarayevonın müasir həyatına 
qədər keçdiyi yoldan bəhs edir. 
Eksponatları seyr edərkən dəhşətli 
müharibə hekayələrini öyrənir, 
Sarayevonun mühasirə zamanı 
dözümlülüyünün şahidi olursan.

XATİRƏLƏR MOZAİKASI
Müharibə Uşaqlığı Muzeyi 

- Sarayevo şəhərində 2017-ci 
ilin yanvarında açılıb. Muzeydə 
Bosniyada müharibədən sağ çıxan 
uşaqların xatirələrini əks etdirən 
eksponatlar nümayiş etdirilir. 
Sərgidə əşyalar, oyuncaqlar, 
fotoşəkillər, geyimlər, video 
sübutlar və s. yer alıb. Muzey 
Avropa Şurasının ən nüfuzlu 
mükafatlarından olan “2018-ci 
ilin Avropa Muzeyi” adına layiq 
görülüb. Layihəyə 2010-cu ildə, 
yerli sahibkar, fəal və “müharibə 
uşağı” Jasminko Halilovic start 
verib. O, Bosniya müharibəsi 
zamanı uşaq olan gənclərin qısa 
xatirələrini toplamaq üçün onlayn 
platformada elan verdikdən sonra 
1000-dən çox gənc öz xatirələrini 
təqdim edib. Halilovic bu xatirələri 
2013-cü ildə kitab formatında nəşr 
etdirib. Unikal kitab yüzlərlə qısa 
hekayədən yaradılmış xatirələr 
mozaikasını təqdim edir. Əsər 
sonradan alman 
və yapon dillərinə 
tərcümə edilib. 

“Halilovic xatirələrini təqdim edən 
gənclərlə yazışmağa başlayanda 
anlayıb ki, keçmiş “müharibə 
uşaqlarının” bir çoxunda hələ 
də xatirələri ilə əlaqəli müəyyən 
sənədlər var. O, muzeyin 
kolleksiyasını yaratmaq üçün 
digər gənc peşəkarlardan ibarət 
komanda ilə işləməyə başlayıb, 
nəticədə 3000-dən çox əşya və 60-
dan çox şifahi material toplanıb. 
Muzeydə hər bir eksponatın 
yanında həmin əşyanın sahibinin 
qısa hekayəsi-xatirəsi var. 
Hekayələr ziyarətçilərə təsir edir”, 
- deyə muzey əməkdaşı bildirdi. 

Muzeydə bir neçə dildə danışan 
audio bələdçi var, ekranda sənədli 
filmlər göstərilir. “Təəssüf ki, 
dünyada daim silahlı münaqişələr 
baş verir. Müharibə Uşaqlığı 
Muzeyi təkcə Bosniya müharibəsi 
uşaqlarının əşyalarını təqdim 
etmir. Dünyanın digər yerlərindəki 
hərbi uşaqlığa həsr olunmuş 
əlavə sərgi hər il dəyişir. İndi 
burada Suriyadan olan uşaqların 
eksponatları və hekayələri 
nümayiş olunur”. Bundan əlavə, 
Vaşinqtonda Müharibə Uşaqlığı 
Muzeyinin filialı fəaliyyət göstərir. 
ABŞ sərgisində sağ qalan uşaqların 
əşyaları da nümayiş etdirilir.

SOYQIRIMINA MƏRUZ QALMIŞ 
İNSANLARIN XATİRƏSİ

Sarayevoda ən mühüm 
muzeylərdən biri Bəşəriyyətə qarşı 
Cinayətlər və Soyqırımı Muzeyidir. 
Bu muzey 1992-95-cı illərdə 
Bosniya və Herseqovinadakı 
müharibə qurbanlarının xatirəsini 
əbədiləşdirmək üçün yaradılıb. 
Muzeydə müharibə zamanı baş 
vermiş faciəli hadisələr, bu dövrə 
aid eksponatlarla tanış olmaq 
mümkündür. Müharibə illərində 
ölkənin müxtəlif şəhərlərində 
yaradılmış əsir düşərgələrində 

ağır işgəncələrə məruz 
qalmış mülki şəxslərin 
şəxsi əşyaları, törədilmiş 
cinayətlərdən bəhs edən 
materiallar, bu barədəki 
acı xatirələr, dəhşətli 
hekayələr insanı sarsıdır.

Sarayevoya gələn 
turistlərin diqqətini çəkən 
muzey ziyarətçilərinə 
təkcə Srebrenitsada baş 
verən soyqırımından 
deyil, həm də ölkənin 
digər şəhərlərində 
törədilən qırğınlardan, 
hərbi cinayətlərdən 
bəhs edir. “Muzeyimizdə 
ziyarətçilərin mesaj yaza 
biləcəyi otaq da var. Biz 
fəxr edirik ki, muzeyimiz 
insanları soyqırımına 
son qoymağa, sülhün 
zəruriliyini dərk etməyə 
ruhlandırır. Dünya dinc 
sakinlərin müdafiəsinə 
real ehtiyac olduğunu dərk 
etməlidir. Ziyarətçilər bu 
otaqda Qəzza zolağına həsr 
olunmuş çoxlu mesajları da 
görə bilərlər”, - deyə kurator 
bildirir.

“DÜNYANI SİLKƏLƏYƏN GÜN”
Sarayevo Muzeyinin sərgisi 

isə Bosniya və Herseqovinanın 
tarixində Avstriya-Macarıstan 
İmperiyasının hakimiyyəti 
altında olan dövrü əks etdirir. 
Muzey kiçikdir, yalnız bir geniş 
otaqdan ibarətdir. Taxt-tac 
varisi Frans Ferdinand və həyat 
yoldaşı Sofiyaya sui-qəsd cəhdi 
muzeyin əsas eksponatlarıdır. 
Muzeyin Latın körpüsündən bir 
neçə metr aralıda, qarşısında 
sui-qəsdin baş verdiyi binada 
yerləşməsi simvolikdir.

Muzeydə ziyarətçilərə 1975-
ci ildə çəkilmiş “Sarayevo sui-
qəsdi” (“Dünyanı silkələyən 
gün”) filmindən fraqmentlər 
nümayiş etdirilir. 

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az



Ekspert bildirir ki, yeni işçi qüvvəsinin 
əmək bazarındakı inkişafı ilə bağlı 
problemlərin həllinə çalışmalıyıq: “Bir 
çox hallarda görürük ki, ölkə daxilində 
istedadlı gənclərin karyeralarının inkişafı 
ilə bağlı problemlər ortaya çıxır. Bəzən 
həm dövlət, həm də özəl qurumlarda 
rəhbər şəxslər gənclərin inkişafına 
paxıllıqla yanaşırlar. Onlar da məcbur olub 
ya xaricdə iş axtarırlar, ya da ümumiyyətlə 
motivasiyadan düşürlər”.

ƏSAS KRITERIYALAR NƏZƏRƏ ALINMIR
Ekspert son illər əmək bazarında bəzi 

mənfi tendensiyaların ortaya çıxdığını da 
bildirib: “Bu gün peşəkar mütəxəssislərlə 
bağlı əsaslı kriteriyalar kənarda qalıb. 
Tutaq ki, mütəxəssisin peşəsini bilməsi, 
intellektual səviyyəsi, analitik və təhlil 
bacarıqları işə qəbul prosesi zamanı 
prioritet təşkil etməlidir. Təəssüflər olsun 
ki, özəl və bir çox dövlət qurumlarında 
işə qəbul prosesi zamanı namizədin xarici 
dil bilikləri və hansı xarici 
universitetdə oxuması əsas 
götürülür. Xüsusilə namizəd 
qərb ölkələrində təhsil 
alıbsa, onun işə qəbulu 
daha asan olur. Əslində 

bu, Azərbaycan təhsilinə, həmçinin 
ölkə əhalisinə qarşı qəbuledilməz bir 
yanaşmadır. Nəticədə gənclər gələcəkdə 
iş tapmaları üçün məcbur olub hansısa 
xarici universitetə müraciət edirlər. Bu, 
həm ölkədən valyutanın çıxması, həm 
də perspektivli gənclərimizin faktiki 
olaraq həmin ölkələrin iqtisadiyyatında 
iştirakı deməkdir. Bununla bağlı dövlət 
qurumlarının konkret ciddi və prinsipial 
yanaşması olmalıdır. Universitetlərimizin 
mütəxəssis hazırlığı səviyyəsindən razı 
deyiliksə, onu gücləndirməliyik. Məsələni 
“kim xaricdə oxuyur, ona iş var” şəklində 
qoymaq düzgün deyil. Yalnız xaricdə təhsil 
almış, hansısa müsabiqələrdə qalib olmuş 
insanlarla əmək bazarını 
lazımi səviyyədə 
mütəxəssislə təmin 
edə bilmərik”.
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İqtisadiyyatda 
operativliyin və 
çevikliyin təmin 
olunması üçün 
kadr ehtiyatının 
formalaşdırılması 
vacibdir. Bizdə də 
bu istiqamətdə işlər 
gedir. Ekspertlər bu 
sahədəki problemlərdən 
danışırlar. 

iSƏGOTURƏNLƏR PESƏKAR 
KADR OVUNDA

Azərbaycan iqtisadiyyatının 
dayanıqlı inkişafı istiqamətində 
müasir tələblərə cavab verən 

kadr ehtiyatının yaradılması, davamlı 
olaraq təkmilləşdirilməsi və innovativliyi 
stimullaşdıran ekosistemin qurulması 
prioritet təşkil edir. Bunu iqtisadiyyat 
naziri Mikayıl Cabbarov “X” sosial 
şəbəkəsindəki hesabında bildirib.

Nazir vurğulayıb ki, rəqəmsal 
transformasiyadan qaynaqlanan çağırışlar 
şəraitində yüksək peşə bacarıqlarına malik 
insan kapitalının formalaşması zəruridir.

Bəs görəsən, Azərbaycanda kadr 
bankının yaradılması istiqamətində hansı 
işlər görülür? Ümumiyyətlə, mövcud 
vəziyyəti necə qiymətləndirmək olar?

DAYANIQLI INKIŞAFI HƏDƏFLƏYƏN ADDIM
Dövlət İqtisad Universitetinin 

“Beynəlxalq İqtisadiyyat” kafedrasının 
dosenti Emin Qəribli hesab edir ki, son 
illər Azərbaycanda bu istiqamətdə xeyli 
işlər görülüb. Onun sözlərinə görə, 
iqtisadiyyatda operativliyin və çevikliyin 
təmin olunması üçün kadr ehtiyatının 
formalaşdırılması vacibdir: “Artıq bir neçə 
ildir ki, ölkəmizdə “Yüksəliş” müsabiqəsi 
keçirilir. Bu müsabiqə intellektual 
səviyyəsi və idarəçilik keyfiyyətləri yüksək 
olan şəxslərin müəyyən edilməsini, 
dəstəklənməsini və ölkədə kadr 
ehtiyatı bankının yaradılmasını təmin 
etmək məqsədilə yaradılıb. Bununla 
gələcək idarəçilər formalaşdırılır. 
Prosesin rəqəmsallaşmasının da bir sıra 
üstünlükləri var. Həm bəzi neqativ hallar 
aradan qaldırılır, həm də əlçatanlıq təmin 
olunur. Hazırda bütün dünyada bu proses 
gedir və biz yeniliklərlə ayaqlaşmasaq, 
gələcəkdə daha böyük problemlərlə 
rastlaşa bilərik”.

Mütəxəssis deyib ki, hazırda bir çox 
sahələrdə kadr çatışmazlığı var: “Amma 
şəffaf bir sistemin yaradılması və bununla 
bağlı müvafiq tədbirlərin görülməsi 

mövcud problemlərin 
aradan qaldırılmasına 
imkan yaradır. Bu 
proses iqtisadiyyatda 

şəffaflığın təmin 
olunmasına, 
rəqabət 
mühitinin 
yaxşılaş-
masına 
gətirib 

çıxaracaq. Bu da öz növbəsində dayanıqlı 
inkişafa yol açacaq”.

TƏHSIL MƏSƏLƏSI DAVAMLI OLMALIDIR
İnnovativ İqtisadi Araşdırmalar 

Mərkəzinin rəhbəri, iqtisad elmləri 
doktoru, professor Elşad Məmmədov 
bildirib ki, hazırda əmək bazarı olduqca 
mürəkkəbdir: ”Əgər əvvəllər bir diplom 
və ya təhsillə ömür boyu işləmək 
mümkün idisə, indi insanların təhsil 
məsələsi davamlı olmalıdır. Ona görə 
əmək bazarı ilə təhsilin sıx əlaqəsi 
ən önəmli məsələlərdən biridir. Bu 
gün təhsil sferasının əmək bazarı ilə 
əlaqələndirilməsi baxımından təhsildə bir 
çox işlərin görülməsinə nail olmalıyıq”.

Ekspertin fikrincə, ali məktəblər 
sadəcə tələbə sayının artımına nail olmağa 
çalışırlar: “Elanını verdiyi ixtisasların 15-
20 il sonra əmək bazarında nə dərəcədə 
aktual olacağı universitetlərin çoxunu 
maraqlandırmır. Onlar faktiki olaraq öz 
tələbə kontingentlərinin artırılmasına 
çalışırlar və bu gün dəbdə olan ixtisaslara 
uyğun qəbul həyata keçirirlər. Gələcəkdə 
həmin universitetləri bitirən insanların 
əmək bazarında necə yer tutacağı böyük 
sual doğurur. Digər tərəfdən, biz əmək 
bazarını mütləq şəkildə uzunmüddətli 
proqnozlaşdırmalıyıq”. 

SEVINC ABBASOVA 

“ÖZLƏRINI INKIŞAF ETDIRMƏK BARƏDƏ DÜŞÜNMÜRLƏR”

YENI IŞÇI QÜVVƏSI PROBLEMLƏ ÜZLƏŞIR

Emin 
Qəribli

İnsan resursları üzrə konsultant İlkin 
Mirzəzadə bildirib ki, son illər Dövlət 
Məşğulluq Agentliyi və digər qurumlar 
kadr bankının formalaşdırılması 
istiqamətində işlər görürlər: “Buna 
baxmayaraq, bəzi boşluqlar 
da mövcuddur. Birincisi, 
işaxtaranların böyük əksəriyyəti 
özünü inkişaf etdirmək 
barədə düşünmürlər. 
Bunun nəticəsində 
işəgötürənin tələblərinə 

tam cavab verə bilmirlər. İkinci əsas məsələ 
şirkətlərin üzərinə düşür. Əslində şirkətlər 

sosial məsuliyyət çərçivəsində yeni 
məzun olmuş şəxslərin, iş təcrübəsi 
olmayan namizədlərin iş mühitinə 
hazırlanmasına dəstək verməlidirlər. 

Amma bunu müşahidə etmirik. 
Əksinə, işəgötürənlər daha 
təcrübəli kadrlara üstünlük 
verirlər. Təcrübəli kadrlarsa 

hazırda limitli saydadır. Şirkətlər 
həmin kadrları bir-birindən 

oğurlamaqla məşğuldurlar”.
İ.Mirzəzadənin sözlərinə görə, yerli 

universitetlər bazarın deyil, işəgötürənlərin 
tələblərinə uyğun kadr yetişdirməlidirlər: 
“Ali məktəblərdə boşluqlar nəzərə çarpır. 
Bununla bağlı hərtərəfli işlər görülməlidir. 
Artıq süni intellekt dövründəyik. Bu dövr 
həm iş, həm işsizlik gətirəcək. İşsizlik 
gətirəcək ona görə ki, bəzi sahələr 
avtomatlaşacaq, insan əməyinə ehtiyac 
qalmayacaq. Amma paralel olaraq bu sahəni 
bilən mütəxəssislərə tələbat artacaq”.Ilkin Mirzəzadə



SƏRBƏST10 22 FEVRAL ŞƏNBƏ 2025

Təsisçi 
Global Media Group

Baş redaktor
İlham Quliyev

Redaksiya
Baş redaktorun müavini - Azad Əliyev

Müxbirlər – Təranə Məhərrəmova, 
Aygün Əziz, Zərif Salmanlı

Müəlliflər – Azər Nuriyev, Rüstəm Qaraxanlı, Xanım Aydın, 
Aqşin Kərimov, Sevinc Abbasova, Faiq Tahirov

Korrektor – Vüsal Əliyev
Texniki şöbə

Kreativ direktor – Murad Arbay
Dizaynerlər

Lalə Qasımova, İlham İsmayılov, Aydan Məmmədli
Yayım və satış meneceri

Vadim Manafov

Qəzet “Azərbaycan” nəşriyyatında çap olunub.
Sifariş: 417
Tiraj: 2350
Müəlliflərin mövqeyi redaksiyanın mövqeyi ilə üst-üstə düşməyə bilər.

Ünvan
Bakı, Səməd Vurğun 34, AF Mall

Telefon: (012) 525 03 31
kaspiqazeti@kaspi.az

Bakı Dövlət 
Universitetinin (BDU) 
hüquq ixtisası üzrə 
təhsil alan tələbələri 
Nurtac Xəlilova, 
Aysel Allahverdiyeva, 
kimya mühəndisliyi 
ixtisasının tələbələri 
Fidan Mahmudova, 
Səidə Axundlu, 
Nübar Mustafayeva, 
Ülkər Mirzəzadə və 
geofizika ixtisasının 
tələbəsi Fidan Əliyeva 
SOCAR-ın təşkil etdiyi 
“Gənc İstedadlar 
Proqramı”nın seçim 
mərhələlərini uğurla 
tamamlayaraq, 
proqramda iştirak 
hüququ qazanıb.
Təcrübə müddətində 
tələbələr SOCAR-
ın strukturuna daxil 
olan müəssisələrdə 
istehsalat təcrübəsinə 
cəlb olunacaqlar.
Proqram beş ay ərzində 
gənclərə SOCAR-da 
istehsalat təcrübəsində, 
ixtisas biliklərinin və 
səriştələrinin inkişafı 
üçün təşkil olunan 

təlimlərdə iştirak 
etmək, müəyyən 
edilmiş təqaüddən 
yararlanmaq imkanı 
verir. Proqramın 
sonunda öz bilik və 
bacarıqları ilə seçilən 
peşəkar və perspektivli 
gənclər işlə təmin 
olunma imkanı əldə 
edirlər.
SOCAR-ın “Gənc 
İstedadlar Proqramı” 
Azərbaycan 
Respublikasının və 
xarici ölkələrin müxtəlif 
ali məktəblərində 
təhsil alan Azərbaycan 
vətəndaşı olan, 
öyrənməyə həvəsli, 
şəxsi inkişafı, 
peşəkar vərdişləri və 
praktiki biliklərini 
artırmağa maraqlı 
olan, təşəbbüskar, 
komandada işləməyi 
bacaran, ixtisasını 
sevən və yüksək 
ixtisas biliklərinə 
sahib gənclərin 
inkişafına dəstək olmaq 
məqsədilə həyata 
keçirilir.

Yeddi tələbə SOCAR-ın 
“Gənc İstedadlar 
Proqramı”nda

Xüsusi Rabitə 
və İnformasiya 
Təhlükəsizliyi Dövlət 

Xidmətinin təşkilatçılığı ilə 
Bakıda “Dövlət Qurumları 
IT Rəhbərlərinin V Zirvə 
Toplantısı” keçirilib. Tədbirdə 
çıxış edən qurumun rəis müavini 
Allahverən İsmayılov bildirib ki, 
son dövrlərdə kibertəhlükəsizlik 
sahəsində qarşılaşdığımız 
təhdidlər daha da mürəkkəbləşib 
və qlobal miqyasda yayılmağa 
başlayıb.

 
DAHA ÇOX FƏRDİ İSTİFADƏÇİLƏR 
HƏDƏFDƏDİRLƏR

O qeyd edib ki, artıq 
kibercinayətkarlar dövlət 
məlumatlarından və yaxud 
şəbəkələrindən çox, fərdi 
istifadəçiləri hədəfə alırlar: 
“Belə təhdidlərin qarşısını almaq 
üçün daha sıx əməkdaşlıq, 
daha çox təcrübə mübadiləsi və 
maarifləndirməyə ehtiyac var. 
Yeni təhlükə tendensiyalarına 
diqqət etsək, müzakirə edilən 
məsələlər arasında dipfeyk kimi 
yeni kibertəhlükəsizlik çağırışları, 
DDOS hücumları, fişinq, sosial 
mühəndislik və ransomveyer 
kimi təhdidlər son dərəcə ciddi 
bir problem olaraq qalır. Bu kimi 
hücumlar sadəcə kiçik təşkilatlara 
deyil, həm də böyük təşkilatlara 
da öz təsirlərini göstərə bilir. 
Bütün bunlar göstərir ki, 
kibertəhlükəsizlik sahəsindəki 
təhdidlər təkcə texnoloji deyil, 
həm də sosial və siyasi müstəvidə 
öz geniş təsirini göstərir”.

SÜNİ İNTELLEKT YENİ 
RİSKLƏR YARADIR

A.İsmayılovun sözlərinə görə, 
süni intellekt kibertəhlükəsizlikdə 
həm böyük imkanlar təqdim 
edir, həm də yeni risklər yaradır. 
Süni intellektin informasiya 
təhlükəsizliyini təmin etmək 
üçün istifadə edilməsi, 
məlumat analitikası, anomaliya 
aşkarlanması və kiberhücumların 
erkən mərhələdə aşkar 
edilməsi kimi sahələrdə böyük 

irəliləyişlərə səbəb olub. “Lakin 
süni intellektin həmçinin 
kiberhücumlarda istifadə 
olunması riski də mövcuddur. 
Kiberhücuma məruz qalan 
şəbəkələrə qarşı süni intellekt 
ilə həyata keçirilən hücumlar 
təhlükəsizlik tədbirlərini daha 
çətinləşdirir və mübarizəni daha 
da mürəkkəbləşdirir”,- deyə 
A.İsmayılov qeyd edib.

İNFORMASİYA 
TƏHLÜKƏSİZLİYİNƏ DAİR 
STRATEGİYANIN ƏN MÜHÜM İLİ

A.İsmayılov bildirib ki, 2025-
ci il “İnformasiya təhlükəsizliyi 
və kibertəhlükəsizliyə dair 
2023 – 2027-ci illər üçün 
Strategiyası”nın həyata 
keçirilməsi üçün ən əhəmiyyətli 
il hesab edilir. “Məhz bu il 
Strategiyanın əksər bəndlərinin 
icrasının başa çatması və yaxud 
son mərhələdə olması bu sahədə 
görülən işləri və əldə olunan 
nəticələrin mühüm olmasını 
bildirir”, - deyə o qeyd edib. 

Dövlət xidməti rəsmisi 
ötən il kritik informasiya 
infrastrukturlarının siyahısının 
təsdiq edilməsi və dövlət 
informasiya ehtiyatlarının 
mühafizəsi üçün yeni normativ-
hüquqi bazanın hazırlanması 
kimi mühüm addımların 
atıldığını da xatırladıb.  “Bu 
Zirvə toplantısının məqsədi 
dövlət qurumlarında 
informasiya təhlükəsizliyi 
üzrə rəhbər heyətin təcrübə 
mübadiləsini təmin etmək, 
kibertəhlükəsizlik təhdidlərini 
birgə qiymətləndirmək və 
qurumlararası kommunikasiyanı 
gücləndirməkdir. Yalnız birgə 
əməkdaşlıqla bu təhdidləri 
effektiv aşmaq mümkündür. 
Bizim məqsədimiz yalnız 
dövlət qurumlarının 
kibertəhlükəsizliyini artırmaq 
deyil, həm də ölkəmizin 
informasiya təhlükəsizliyi 
ekosistemini birgə 
formalaşdırmaqdır”,  - deyə o 
əlavə edib.

Artıq kibercina-
yətkarlar dövlət 
məlumatlarından 
və yaxud 
şəbəkələrindən 
çox, fərdi 
istifadəçiləri 
hədəfə alırlar. 
Belə təhdidlərin 
qarşısını almaq 
üçün daha sıx 
əməkdaşlıq, 
daha çox təcrübə 
mübadiləsi və 
maarifləndirməyə 
ehtiyac var.

Xüsusi Rabitə və İnformasiya 
Təhlükəsizliyi Dövlət Xidmətinin idarə 
rəisi Tural Məmmədov isə bildirib 
ki, 2024-cü ildə Azərbaycanın dövlət 
qurumlarında kibertəhlükəsizlik 
qaydalarına riayət edilməsini 
ölçmək üçün həyata keçirilmiş 
kibersimulyasiyada 32 206 dövlət və 
hərbi qulluqçu şərti hədəf seçilib. “Bu 
simulyasiya zamanı seçilmiş hədəflərə 
fişinq hücumları göndərilib. Nəticədə 
2 134 nəfəri saxta keçidlərə aldanaraq 
şərti qurbana çevrilib. Bundan əlavə, 
1 012 nəfər özü haqqında daha ətraflı 
məlumatı qarşı tərəfə ötürüb. 654 nəfər 
isə ümumiyyətlə hədəf olmayan şəxslər 
olub ki, onlar da öz məlumatlarını bu 
1012 nəfər vasitəsilə qarşı tərəfə ötürüb. 
Belə deyək, biz özümüzü qorusaq belə, 
bəzən dostlarımız və yaxınlarımız 
bizim məlumatlarımızı hansısa reklam 
kampaniyalarında və sair işlərdə istifadə 
edə bilirlər. Göstərilən nümunədə də 
qurban olan 1 012 nəfər özü ilə paralel 
olaraq 654 nəfər yaxın adamının 
məlumatlarını qarşı tərəfə ötürüb”, - 
deyə o qeyd edib.

BOŞLUQLARI TAPANLAR
 MÜKAFAT ALACAQ

T. Məmmədov deyib ki, Xüsusi 
Rabitə və İnformasiya Təhlükəsizliyi 
Dövlət Xidməti yaxın aylarda ilk dəfə 
Dövlət İnformasiya Ehtiyatları üzrə “Bug 
bounty” proqramı elan edəcək. Onun 
sözlərinə görə, bunun nəticəsində Dövlət 
İnformasiya Ehtiyatlarında tapılan 
boşluqlara görə mükafatlandırma həyata 
keçiriləcək. “Bug bounty” şirkətlərin 
proqram təminatı, məhsulları və yaxud 
infrastrukturu ilə bağlı problemləri 
tapmaq üçün insanlara pul ödənilən bir 
proqramdır. “Bug bounty “ iştirakçıları ağ 
hakerlər və yaxud səhv ovçuları adlanır”, 
- deyə idarə rəisi əlavə edib.

KiBERTƏHLUKƏSiZLiK
TƏHDiDLƏRi MURƏKKƏBLƏSiB

2 134 nəfər 
aldanaraq şərti 
qurbana çevrilib
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Aqroparklar aqrar sahədə məhsuldarlığın 
yüksək olmasına zəmin yaradır, məşğulluğun 
təmini və genişlənməsi üçün başlıca 
vasitə hesab olunur. Lakin ekspertlər 
bu məsələdə bəzi məqamların nəzərə 

alınmasını zəruri sayırlar.

AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

A zərbaycanda 22 rayon üzrə 66,3 min 
hektar ərazidə 24 aqroparkın yaradılması 
istiqamətində işlər görülür. Bunu İqtisadi 

Zonaların İnkişafı Agentliyinin İdarə Heyətinin 
sədri Seymur Adıgözəlov deyib. O bildirib 
ki, 23 aqropark artıq fəaliyyətə başlayıb, bir 
aqroparkda isə tikinti-quraşdırma işləri aparılır. 
Aqroparklardan altısı heyvandarlıq, altısı 
meyvəçilik, 11-i əkinçilik, biri isə çeşidləmə, 
qablaşdırma və logistika üzrə ixtisaslaşıb.

Maraqlıdır, aqroparklar keçmiş kolxozları 
əvəzləyə, rayonlarda və kəndlərdə 
məşğulluğu təmin edə bilərmi? 

“DAHA ÇOX MƏHSUL 
ISTEHSALI HƏDƏFLƏNIB”

Kənd təsərrüfatı məsələləri 
üzrə ekspert Cəfər İbrahimli 
“Kaspi” qəzetinə açıqlamasında 
bildirdi ki, aqroparkların 
yaradılması daha çox məhsul 
istehsalına hədəflənib: “Torpaq 
islahatı haqqında” qanundan 
sonra əkin üçün məhsuldar olan 
torpaqlar əhali arasında paylanıldı, 
ailə təsərrüfatları yaradıldı. Lakin 
sonralar bunun effektli olmadığı 
ortaya çıxdı. Çünki ərazilər kiçik 
olduğu üçün həm suvarma, 
aqrotexniki qaydalar, həm də 
növbəli əkin baxımından sərfəli 
deyildi. Daha sonra nisbətən məhsuldar 
torpaqlarda, dövlətin əlində olan ərazilərdə 
böyük aqroparklar yaradıldı. Bu aqroparklar 
texniki avadanlıqlar, müasir suvarma sistemləri 
ilə təmin olunub. Burada aqrotexniki qaydalardan 
istifadə edərək daha çox məhsul istehsal olunması 
hədəflənib”. 

“BU, MƏŞĞULLUĞA MÜSBƏT TƏSIR EDIR”
Mütəxəssis bildirir ki, aqroparkların yaradılması 

və fəaliyyəti insanların məşğulluğuna müsbət 
təsir edir. Lakin iki məqama diqqət etmək 
gərəkdir: “Nəzərə almaq lazımdır ki, aqroparklar 
zamanında əkin sahələri yox, örüş, heyvandarlıq 
üçün istifadə olunan sahələr olub. Hazırda diqqət 
olunası məsələlərdən biri aqroparkların sayının 
artmasının heyvandarlığa mənfi təsir etməməsidir. 
İkinci vacib məsələ isə, köhnə, ənənəvi daha 
məhsuldar torpaqlar ki var, bu aqroparkların 
formalaşması həmin məhsuldar ərazilərdə digər 
imkanların zəifləməsinə gətirib çıxara bilər. 
Həmin region üçün bu iki məsələ yoxdursa, 
orada aqropark yaratmaq çox yaxşı 
addımdır. Nəticələrdən də görünür 
ki, belə intensiv təsərrüfatlarda daha 
çox məhsul istehsal olunur. Təbii ki, 
belə təsərrüfatların yaradılması ilə 
orada kifayət qədər böyük texnika, 
avadanlıq işlədilir, bu da insanların 
məşğulluğuna müsbət təsir edir”.

“Kolxoz, sovxoz 
sistemindən 

qurtulmuşuq”

YENILIK

KOLXOZLAR GERi 
QAYIDIR?

Cəfər Cəfər 
IbrahimliIbrahimli

İqtisadçı-ekspert Pərviz Heydərov 
deyir ki, aqroparklar müasir dövrdə, 

tənzimlənən bazar iqtisadiyyatı şəraitində 
kənd təsərrüfatının inkişafında mühüm 

rol oynayan mexanizm sayılır: 
“Biz artıq sovet sistemindəki 

kolxoz, sovxoz idarəetmə 
mexanizmindən tamamilə 
qurtulmuşuq. 90-ci illərin 

ortalarında aparılan torpaq 
islahatları ilə aqrar sahənin 

inkişafını şəxsi, fərdi 
təsərrüfatların öhdəsinə, 

fermer təsərrüfatlarına 
buraxmışıq. Lakin ötən dövr 

ərzində təcrübə də bunu 
göstərdi ki, populyasiya, 

qarşılıqlı əlaqələndirilmiş 
formada təsərrüfat fəaliyyəti 

aqrar sahədə daha çox nailiyyətlər 
əldə etməyə imkan verir. Bu, həm 
məhsuldarlıq, həm daha çox ixrac 

yönümlü məhsulların istehsalı, həm 
də məşğulluq baxımından daha məqbul 
variant sayılır. Bu mənada aqroparklar 

kənd təsərrüfatı üçün ən optimal 
mexanizm hesab olunur. Ümumiyyətlə, 

sənaye parklarının və aqroparkların 
yaradılması ölkədə qeyri-neft və qaz 

sektorunun inkişafı sahəsində 
qarşıya qoyulan 
vəzifələrin əldə 

olunmasına, o 
vəzifələrin həllinə 

birbaşa vasitə 
sayılır”. 

Mütəxəssis vurğulayır ki, ölkədə 
çoxlu sayda aqroparkların yaradılması 
vacibdir: “Aqroparklar kənd təsərrüfatı 
sahəsində məhsul əkin-biçini, 
tədarükü və emalı proseslərinin 
zəncirvari təşkil olunması üçün gözəl 

vasitə hesab olunur. Dövlətin aqrar 
sektor sahəsindəki güzəştləri, 

ayırdığı subsidiyalar, müxtəlif 
maliyyə dəstəyi formalarının 
həyata keçirilməsinin yaratdığı 

imkanlar aqroparklarda 
daha geniş xarakter 
daşıyır. Məsələn, 
ayrı-ayrı xırda fərdi 

təsərrüfatlar 
üzrə tətbiq 

olunan 
güzəştlər 

bəzən təyinatı üzrə istifadə olunmur. 
Amma aqroparkların yaradılması 
şəraitində, bütün bunlar daha yaxşı 
effekt verir. Aqroparklar aqrar sahədə 
məhsuldarlığın yüksək olmasına, daha 
çox ixrac yönümlü məhsul istehsalına 
zəmin yaradır, məşğulluğun təmini və 
genişlənməsi üçün başlıca vasitə hesab 
olunur”.

3720 NƏFƏR IŞLƏ TƏMIN OLUNUB
Qeyd edək ki, qeydiyyata alınan 

aqroparklarda 3720 nəfər daimi işlə 
təmin edilib, 4878 nəfər isə mövsümi 
işlərə cəlb olunub. Növbəti mərhələdə 
əlavə olaraq 1600-dən çox daimi iş 
yerinin yaradılması nəzərdə tutulur.

2024-cü ildə əkin dövriyyəsinə 
cəlb olunmuş 42,5 min hektar torpaq 

sahəsinin 35,7 min hektarı suvarılan 
ərazilərdir ki, bunun da 26 min 
hektarında (73%-i) mütərəqqi suvarma 
sistemləri qurulub. 2024-cü ildə 
aqroparklarda 34,1 min ton buğda, 
25,5 min ton arpa, 91,8 min ton dən 
və silos qarğıdalı, 49,7 min ton şəkər 
çuğunduru, 22,4 min ton pambıq, 17,3 
min ton kartof, 11,6 min ton yonca, 
1,1 min ton soya, 3,5 min ton tərəvəz 
məhsulları, 14 min ton qüvvəli yem 
istehsal olunub, 18,1 min ton qarışıq 
meyvə yığılıb və 606 min ədəd ting 
əkilib. Aqroparklarda istehsal olunmuş 
kənd təsərrüfatı məhsullarının ümumi 
dəyəri 150 milyon manat təşkil edib. 
Heyvandarlıq üzrə ixtisaslaşmış 6 
aqroparkda 32,4 min ton süd və 1,3 
min ton ət istehsal olunub.

2024-CÜ ILDƏ AQROPARKLARDA2024-CÜ ILDƏ AQROPARKLARDA
ISTEHSAL OLUNAN KƏND ISTEHSAL OLUNAN KƏND 
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Aqroparklar, yoxsa kiçik təsərrüfatlar?



TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az

Xəzər rayonu üzrə millət vəkili 
Gülşən Paşayeva problemdən xəbərdar 
olduğunu bildirdi: “Bu barədə yerli icra 
hakimiyyəti orqanlarına məlumat verilib 
və aktuallığı gündəmdədir. Həmin 
ərazidə yaşayan vətəndaşlar kollektiv 
şəkildə yazılı müraciət etsinlər və 
müvafiq qurumlara sorğular veriləcək”.

Binə qəsəbə bələdiyyəsi sədrinin 
müavini Ramin Feyziyev də problem 
barədə məlumatlı olduğunu bildirdi: 
“Sakinlərdən də dəfələrlə şikayətlər 
daxil olub. Amma problemin həlli bizim 
səlahiyyətimizdə deyil. Biz vəziyyətlə 
bağlı yerli icra hakimiyyətinə bir 
neçə dəfə müraciət etmişik. Sakinlər 
də öz növbəsində yaranan təhlükə 

ilə bağlı dəfələrlə Xəzər Rayon İcra 
Hakimiyyətinə müraciət ediblər. 
Həmin əraziyə işıqfor da qoyulmalıdır. 

Orada həm piyadalar, həm də sürücülər 
üçün təhlükəli vəziyyət var”. 

AYNA: “ƏRAZIYƏ BAXIŞ 
KEÇIRILƏCƏK”

Problemlə bağlı 
ünvanladığımız suala 
Azərbaycan Yerüstü Nəqliyyat 
Agentliyinin (AYNA) mətbuat 

xidmətinin cavabı qısa oldu: “Silinən 
nişanlanma xətləri mərhələli qaydada 
yenilənir. Sözügedən əraziyə baxış 
keçiriləcək. Müvafiq tədbirlər görüləcək”.

IŞIQFOR NECƏ, OLACAQMI?
Bəs sakinlərin və piyadaların 

təhlükəsizliyinin təmin olunması üçün 
əraziyə işıqforun quraşdırılması məsələsi 
həllini tapacaqmı? Hələlik bu sualın 
cavabı naməlumdur. 

AYNA-nın cavablandırmadığı suala 
Nəqliyyatın İntellektual İdarəetməsi 
Mərkəzinin (NİİM) mətbuat xidmətinin 
rəhbəri Ömər Xıdırov belə cavab verdi: 
“Aidiyyəti dövlət qurumu ilə birlikdə 
ərazidə təhlil aparılacaq. Zəruri olduğu 
təqdirdə  əraziyə işıqfor quraşdırılacaq”.

Nəqliyyat eksperti Yasin Mustafayev 
isə “yaşayış məntəqələrində ehtiyac olan 
yerlərdə piyada keçidi təşkil edilməlidir”, 
- deyə məsələyə konkret münasibət 
bildirdi.

Hər gün yüzlərlə insanların istifadə 
etdiyi yolla bağlı problem göz önündədir. 
Aidiyyəti orqanlar da problem barədə 
xəbərdardırlar. Amma təəssüf ki, 
problemin həlli üçün, necə deyərlər, 
kimsənin tükü də tərpənmir. 
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Vaxtilə Xəzər rayonunun Binə 
qəsəbəsinin əsas avtomobil 
yoluna asfalt çəkiləndə 
piyadalar üçün səki qoymaq 
yaddan çıxıb. Nəticədə bu gün 
rahatlıq üçün çəkilən yollar 
təhlükə mənbəyinə çevrilib. 
Problemə əncam çəkən isə 

yoxdur. 

Yasin 
Mustafayev

Bir neçə il əvvəl Xəzər 
rayonunun Binə 
qəsəbəsinin əsas 

avtomobil yoluna asfalt 
çəkiləndə ərazidə yaşayan 
sakinlər çox sevindilər. 
İllərlə çala-çuxurlu, palçıqlı 
və narahat yollarla hərəkət 
etməkdən yorulan və bezən 
sürücülər də, sərnişinlər 
də, piyadalar da rahat nəfəs 
aldılar. Amma çox keçmədi, 
yollarda problemlər üzə 
çıxmağa başladı. Mətbuatda  
da “yeni çəkilən yolda 
kanalizasiya suları yığılıb”, 
“yol kənarındakı səkilər 
dağılıb” kimi xəbərlər 
yayıldı. Problemlər 
yarandıqca həll olunmaq 
əvəzinə üst-üstə qalandı 
və dərinləşdi. Əlaqədar 
qurumlar isə yaranan 
problemlərə nə özləri diqqət 
yetirdilər, nə də sakinlərin 
şikayətinə məhəl qoydular. 
Eynən qəsəbənin “Mehriban 
qonşular” adlanan 
(Südçülük sovxozuna gedən 
məhəllə) ərazidə yaranan 
problemlər kimi. 

PIYADA SƏKISI 
OLMAYAN ASFALT YOL 

İkitərəfli avtomobil 
yolu “Şəhid Məmmədov 
qardaşları”nın adını daşıyan 
ara küçə ilə birləşir. Yolun 
əvvəlindəki “Şəhid bulağı” 
həmin ara küçəyə girişdir. 
Şəhidlərin adını daşıyan 
ara küçəyə Xəzər Rayon 
İcra Hakimiyyəti tərəfindən 
asfalt çəkilsə də, piyadaları 
yada salmaq unudulub. 
Asfalt yolun hər iki tərəfində 
piyadaların təhlükəsizliyi 
üçün səki nəzərdə 
tutulmayıb. Dar palçıq yolla 
irəliləyən piyadalar sürətlə 
şütüyən avtomobillərin 
qorxusunu yaşaya-yaşaya 
hərəkət edirlər. Ərazidəki 

dar körpünün üstündə 
iki il bundan əvvəl ölüm 
hadisəsi də baş verib. 
Qəsəbə sakinlərinin 
danışdığına görə, arxadan 
gələn avtomobil piyada 
qadını vuraraq aşağıdan 
axan arxa salıb. Hadisə 
zamanı faciə qurbanının 
körpünün kənarında qalan 
bir tay ayaqqabısı isə uzun 
zaman ərazidə yaşayan 
sakinlər üçün kabusa 
dönüb. Amma faciə nə 
avtomobillərin sürətinə 
təsir edib, nə də körpünü 
salan qurumun məsuliyyət 
hissinə. “Şəhid qardaşlar” 
küçəsində vəziyyət dəyişməz 
olaraq qalır. “Biz hər gün 
Allahı çağırıb yolumuza 
davam edirik. Ən çox 
da uşaqlarımıza görə 
narahatıq. Onlar məktəbə 
gedib-gəlirlər. Yolda isə 
avtomobillərin sürət həddi 
bilinmir...”, - deyə narahat 
valideynlər bildirirlər.

REAL TƏHLÜKƏ VƏ ÖLÜM 
MƏNBƏYI

“Şəhid qardaşlar” 
küçəsinin birləşdiyi, 
avtobusların və 
avtomobillərin daha çox 
hərəkət etdiyi əsas yol isə 
digər böyük problemdir. 
Yolda piyada zolağının, 
yol cizgi və yol göstərici 
xətlərinin çəkilməməsi 
avtomobillərin hərəkəti 
üçün xaotik vəziyyət 
yaradıb. Sürücülər nişansız 
yollarda sürət həddini aşır, 
piyadalar avtomobillərin və 
ya avtobusların önündən və 
arxasından o tərəf-bu tərəfə 
qaçırlar. Yol real təhlükə və 
ölüm mənbəyidir. Sakinlər 
bu yolda tez-tez avtomobil 
qəzalarının və faciəvi 
hadisələrin baş verdiyini 
bildirirlər. “Dəfələrlə hadisə 

baş 
verəndə 
lazımı 
orqanlara zəng də 
vurmuşuq. İcra 
hakimiyyətinə də 
müraciət etmişik, qəsəbə 
nümayəndəliyinə də, amma 
problemin həllinə fikir verən 
yoxdur. Uşaqlar, yaşlılar 
bu təhlükəli yoldan gecə-
gündüz hərəkət edir və öz 
taleləri ilə oynayırlar. Başqa 
çıxış yolu da yoxdur, hansı 
yoldan hərəkət etsinlər?” 
- deyə yol kənarındakı 
obyektlərdən birinin satıcısı 
narahatlığını bildirdi. 

SAKINLƏR DƏ 
MÜRACIƏT EDIR...

Məsələ ilə bağlı Xəzər 
Rayon İcra Hakimiyyəti 
ilə əlaqə saxlamağa 
çalışdıq. Dəstəyi qaldıran 
xanım bizi Sosial-
iqtisadi inkişafın təhlili 
və proqnozlaşdırılması 
şöbəsinə yönləndirsə də, 
şöbədən əlaqə saxlamağa 
kimsə tapılmadı. 
Həftə ərzində 
nə telefona, nə 
İH-nin elektron 
ünvanına, nə də 
votsap nömrəsinə 
yazılan 
məktuba 
cavab 
verən 
oldu. 

MILLƏT VƏKILI PROBLEM 
BARƏDƏ MƏLUMATLIDIR

BiNƏNiN OLUM 
SACAN YOLU
BiNƏNiN OLUM 
SACAN YOLU
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Adil Adil 
NəbiyevNəbiyev

Eyyub Eyyub 
ƏliyevƏliyev

Mütəxəssis Adil Nəbiyev deyir ki, avtomobil kreditlərinin 
ucuzlaşması nəqliyyat sektoru üçün geniş imkanlar 

yaradır. Onun sözlərinə görə, avtomobil kreditlərinin faiz 
dərəcələrinin azalması nəqliyyat sektoru üçün həm müsbət, 
həm də mənfi təsirlərə malik ola bilər: “Müsbət tərəfi odur 
ki, faiz dərəcələrinin azalması, avtomobil kreditlərinin daha 
əlçatan olmasına səbəb olur ki, bu da avtomobil satışlarının 

artmasına gətirib çıxara bilər. Nəticədə nəqliyyat şirkətləri və 
fərdi sahibkarlar daha asanlıqla nəqliyyat vasitələri əldə edə 
bilərlər. Həmçinin nəqliyyat parkı yenilənir. Çünki aşağı faizli 

avtomobil kreditləri köhnəlmiş avtomobillərin yeni və daha müasir 
avtomobillərlə əvəz edilməsini sürətləndirir”. 

YOLLARDA SIXLIQ, TIXAC...
Mənfi cəhətinə gəldikdə isə, həmsöhbətimiz vurğulayır ki, daha 
çox insanın yeni avtomobil alması ilə yollarda avtomobil 

sıxlığı arta bilər: “Bu isə tıxaclara və nəqliyyatda 
sərf olunan vaxtın uzanmasına səbəb olacaq. 

Bununla yanaşı, avtomobil sayının artması şəhər 
mərkəzlərində parkinq yerlərinin çatışmazlığını 

daha da artıraraq nəqliyyat problemlərini 
dərinləşdirəcək. Təbii ki, bu da özü ilə 
bərabər daha ciddi ekoloji problemlərə 

səbəb olur”.

Nəqliyyat sektoru üçün imkanlarNəqliyyat sektoru üçün imkanlar

Bir çoxları 
lizinqə 

üstünlük 
verir

A.Nəbiyev hazırda ölkə bazarında 
kreditlə satılan avtomobil qiymətlərindən 

narazıdır. Deyir ki, hazırda lizinq 
şirkətləri çox asanlıqla kredit verdiyi 

üçün avtomobil almaq istəyənlər 
lizinqə üz tutur, avtomobili rahat əldə 

edir, amma daha çox pul ödəyirlər: 
“Məsələn, mən də güzəştləri 

eşidib avtomobil aldım. Aldığım 
avtomobilin qiyməti 27 min 

manatdır. Yeddi min ilkin ödəniş 
verdim, digər məbləğ isə 36 aya 
bölündü, hər ay 900 manatdan 

ödəniş etdim. Deməli, 27 
min manata aldığımız 

avtomobil mənə üç ilə 40 
min manata başa gəldi. 
Ümumiyyətlə, lizinqlə 

deyil, bankdan istehlak 
kredit götürüb avtomobil 

almaq daha 
sərfəlidir. Amma 

lizinq şirkətləri 
rahatlıqla 

kredit verdiyi 
üçün hamı 

onlara üz 
tutur”.

Foto: Sabir Məmmədov - Global Photostock

Avtomobil kreditlərinin faiz dərəcələrinin 
azalması nəqliyyat sektoru üçün həm 

müsbət, həm də mənfi təsirlərə malik ola 
bilər. Ekspertlər bildirirlər ki, bu addım 

avtomobil parkının yenilənməsinə səbəb 
olacaq, ancaq tıxacları da artıracaq.

AVTOMOBAVTOMOBiiL ALMAQL ALMAQ  
ASANLASIR, AMMA.... ASANLASIR, AMMA.... 

AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

A zərbaycan Mərkəzi Bankının məlumatına 
görə, 2024-cü ildə Azərbaycanda avtomobil 
kreditlərinin orta illik faiz dərəcəsi bir faiz 

bəndi azalaraq 10 faizə düşüb. Yəni ölkədə avtomobil 
kreditləri ucuzlaşıb. İndi istənilən şəxs çox da böyük 
olmayan ilkin ödənişi edib münasib faizlə avtomobili 
kreditə götürə bilir. Bəs bu ucuzlaşmanın səbəbi nədir? 
Bu kredit şərtləri avtomobil parkında elektromobillərin 
sayının artmasına təsir edirmi? Faizin getdikcə azalmasının 
ümumilikdə nəqliyyat sektoru üçün hansı müsbət və mənfi 
tərəfləri var? Ekspertlər düşünürlər ki, avtomobil kreditlərinin 
faizlərinin azalması ümumilikdə müsbət tendensiyadır. 

TƏTBIQ EDILƏN GÜZƏŞTLƏR
Azərbaycan Avtomobil Dilerləri Assosiasiyasının icraçı direktoru 

Eyyub Əliyev “Kaspi” qəzetinə açıqlamasında 
bildirdi ki, 2022-ci ildən ölkədə ekoloji təmiz 
nəqliyyat vasitələrinə, yəni elektrikli 
və hibrid avtomobillərə bir 
çox güzəştlər tətbiq 
olunub: “Elektrikli 
avtomobillərdə 
gömrük rüsumu 
və ƏDV, hibrid 
avtomobillərdə 
ƏDV ləğv 
edildi. Bu da 
ölkəmizə gətirilən 
avtomobillərin 
sayının artmasına 
səbəb oldu. Elə 
həmin dövrdə də 
Mərkəzi Bank tərəfindən 
elektrikli avtomobillər üçün ilkin 
ödəniş 10 faiz, hibrid avtomobillər üçün isə ilkin 
ödəniş 20 faiz olmaqla kredit xətti açılmasına 
icazə verildi. Bu, ölkəmizin avtomobil parkının 
yenilənməsi, ekoloji təmiz nəqliyyat vasitələrinin 
təbliğatı istiqamətində müsbət rol oynadı”. 

BU AVTOMOBILLƏR DƏ 
NƏZƏRƏ ALINMALIDIR

Mütəxəssis deyir ki, avtomobil parkının 
yenilənməsi üçün daxili yanma mühərrikli, yəni 
ənənəvi benzinlə işləyən avtomobillərə də 
güzəştlər edilməlidir: “Hazırda da ölkədə elektrikli 
avtomobillərinin stimullaşdırılması istiqamətində 
addımlar atılır. Ölkəyə gələn bu cür avtomobillər 
gömrükdən rahat şəkildə rüsum ödəmədən 
keçir. İllik faiz nisbətinin azalması, ümumilikdə 
avtomobil kreditlərinin ucuzlaşması ölkənin 
avtomobil parkının yenilənməsi üçün 
dövlət tərəfindən atılan böyük addımlardır. 
Ümid edirəm ki, bu güzəştlər daxili 
yanma mühərrikli yəni, ənənəvi 
benzinlə işləyən avtomobillərə də 
şamil ediləcək. Belə olarsa, bu 
avtomobillər üçün verilən bank 
kreditləri 50 faiz nisbətindən 
aşağı düşər. Çünki təkcə 
elektrikli və hibrid avtomobilləri 
ilə 80 faizdən yuxarı olan 
köhnə avtomobil parkını 
yeniləmək mümkün deyil. 
Güzəştlər tətbiq edilsə, 
vətəndaşlar ucuz, 
köhnə avtomobilə 
deyil, yeni 
avtomobillərə 
maraq göstə-
rər”.
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QIZIL BAZARINA  
HƏR BIR QIYMƏTLI DAŞ LABORATORIYADAN KEÇMƏLI, QIYMƏTLI METALLAR ƏYARLANMALIDIR

BOŞLUQLARIN ARADAN 
QALXMASINA ŞƏRAIT YARADACAQ

NƏZARƏT GƏLiR
Qiymətli metallar bazarına dövlət nəzarəti 

gücləndirilir. Bu funksiyanı Prezident yanında 
Antiinhisar və İstehlak Bazarına Nəzarət Dövlət 

Agentliyi həyata keçirəcək. Ekspertlər məlum qərarı 
çoxdan gözlədiklərini qeyd edirlər.

Ekspert deyir ki, bazardakı 
qiymətlərə təsir edən süni 
amillər də var. Hansı ki, 
bu, bazarın nəzarətsiz 
qalması nəticəsində ortaya 
çıxırdı: “Məsələn, müxtəlif 
dəllallar, qızıl alverçiləri, 
qiymətli metalların, 
məmulatlarının idxal və ixracı 
ilə məşğul olanlar bazardakı 
nəzarətsizlikdən istifadə edərək 
süni təsirlər yaradırlar. 

Əgər bazarda spekulyativ 
təsirlər, amillər aradan 
qalxarsa, bu, qiymətlərin 
təbii qanunlar əsasında 
formalaşmasına zəmin yarada 
bilər. Əslində belə də olmalıdır. 
Nəzarət bazarda neqativ 
halların aradan qalxması 
üçün əsaslı zəmin rolunu 
oynayacaq.  Nəticədə qiymətli 
metallar bazarında süni 
qiymət artımının, qiymətlərin 
şişirdilməsinin qarşısı 
alınacaq”. 

QIYMƏTI TƏLƏB-TƏKLIF 
NISBƏTI MÜƏYYƏN EDIR

P.Heydərov bildirdi ki, qızıl 
bazarındakı qiymətlər əsasən 
xarici amillərlə tənzimlənir. 
Bu səbəbdən nəzarətedici 
orqanın müəyyənləşməsindən 
sonra qiymətlərdə ciddi 
dəyişiklik gözlənilmir: “Qızıl 
bazarındakı qiymətləri iqtisadi 
qanunlar müəyyənləşdirir, 
tələb və təklifin nisbəti 
əsasında formalaşır. Məsələn, 
dünyada qızılın bahalaşması 
bir müddətdir davam edir. Bu, 
daxili bazara da təsir edir. Ona 
görə də yeni qurumun nəzarət 
funksiyası həyata keçirildikdən 
sonra da bazarda 
ciddi qiymət 
dəyişikliyinin 
olması 
gözlənilmir”.

“SÜNI QIYMƏT 
ARTIMININ 

QARŞISI 
ALINACAQ”

İqtisadçı Pərviz 
Heydərov bildirdi ki, 
Antiinhisar və İstehlak 
Bazarına Nəzarət 
Dövlət Agentliyi əslində 
inhisarçılığa qarşı və 
istehlak bazarına nəzarət 
funksiyasını yerinə 
yetirir. Bu qurumun 
qiymətli metalların emalı, 
idxalı, ixracı, dövriyyəsi, 
saxlanması kimi 
məsələlərə də nəzarət 
etməsi təqdirəlayiqdir: 
“Bizdə qiymətli 
metalların hasilatı ilə 
“AzərGold” məşğul olur. 
Həmçinin ölkəmiz dünya 
bazarlarına qiymətli 
metallar ixrac edir. Bu, 
ölkəmizə xarici valyutanın 
daxil olması deməkdir. 
Digər ölkələrdən də qızıl 

alışını həyata keçiririk”. 
İqtisadçının sözlərinə 
görə, qızıl bazarında 
vahid bir qurumun 
nəzarətindən sonra bu 
sahədəki bir çox qanunsuz 
faktlar aradan qalxmış 
olacaq: “Ölkəmizdə 
qiymətli metallar bazarına 
bundan əvvəl də nəzarət 

mövcud idi. Amma bu 
nəzarət artıq konkret 
müvafiq qurum tərəfindən 
həyata keçiriləcək. 
Nəticədə istər qızıl, 
istərsə də digər qiymətli 
metal sahəsində kortəbii 
halların, hərc-mərcliyin 
və qeyri-leqal məsələlərin 
aradan qalxmasına şərait 
yaradılacaq. Bu nəzarət 
bazarda qiymətlərin 
formalaşması və saxta 
məhsulların bazara daxil 
olmasının, vətəndaşların 

aldanmasının qarşısını 
alacaq”.

Qızıl və digər qiymətli metallar 
bazarındakı əsas problemlərdən 
biri həllini tapmaq üzrədir. 

Söhbət zərgərlik məmulatlarının 
keyfiyyətinə nəzarətdən gedir. Bu 
günlərdə Prezident İlham Əliyevin 
imzaladığı Fərman ilə Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti yanında 
Antiinhisar və İstehlak Bazarına 
Nəzarət Dövlət Agentliyinin 
Əsasnaməsi təsdiq edilib. Agentlik 
bundan sonra ölkədə dövlət əyar 
nəzarətini və qiymətli metalların, 
qiymətli daşların istehsalı, emalı, 
istifadəsi, dövriyyəsi və sair sahələrdə 
dövlət nəzarətini həyata keçirən 
mərkəzi icra hakimiyyəti orqanıdır. 
Bəs bu yenilik qızıl bazarına necə təsir 
edəcək?

HƏM SAHIBKARLAR, HƏM DƏ 
ISTEHLAKÇILAR ÜÇÜN VACIBDIR

Azərbaycan Zərgərlər 
Assosiasiyasının sədri Toğrul 
Abbasquliyevin fikrincə, qiymətli 
daşlara nəzarət çox vacibdir: 
“Azərbaycan Zərgərlər Assosiasiyası 
olaraq son dörd il ərzində bir neçə 
dəfə bu məsələ ilə bağlı İqtisadiyyat 
Nazirliyinə müraciət etmişdik. Keçmiş 
Əyar Palatasının funksiyaları zərgərlik 
sahəsi üçün çox önəmli idi. Çünki 
hər bir qiymətli daş laboratoriyadan 
keçməli, qiymətli metallar əyarlanmalı 
və damğalanmalıdır. Bu, qızıl 
bazarı üçün çox önəmli amillərdən 
biridir. Sahibkarlar üçün vacibdir 
ki, aralarında ədalətli rəqabət olsun. 
İstehlakçılar üçün önəmlidir ki, 
aldıqları məhsulun keyfiyyətinə, 
əyarına, daşların xüsusiyyətlərinə, 
həqiqiliyinə əmin olsunlar”. 

T.Abbasquliyev düşünür ki, 
damğalanma və digər nüansların 
bazara müəyyən təsir göstərməsi 
mümkündür: “Nəzərə alaq ki, bu 
yenilik qiymətlərin artımına da 
səbəb ola bilər. Çünki tariflərə əsasən 
əyarlanma və damğalanma müəyyən 
bir məbləğ qarşılığında həyata keçirilir. 

Təbii olaraq sahibkarlar 
da bunun üçün 

ödədikləri həmin 
vəsaitləri zərgərlik 
məmulatlarının 
qiymətinin üzərinə 
əlavə edəcəklər. Bu da 

qiymət artımına 
müəyyən 
qədər təsir 
göstərə-
cək”. 
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Zamanında çoxları Xalq 
artisti Hüseynağa Sadıqova 
“Xoruz baba” deyə müraciət 
edib. Amma o, bu sözə 
elə alışıb ki, heç kimdən 
inciməyib. Sənət dostları 

onu həm də təmənnasız  
yaxşılıqları ilə xatırlayırlar.

Əməkdar artist Suğra 
Bağırzadə Hüseynağa 

Sadıqovla ilk dəfə məktəbli 
olanda verilişdə rastlaşdığını 

xatırlayır: “Mən, Fuad 
Poladov və Ramiz Əzizbəyli 
onunla birlikdə verilişdə 
aparıcı kimi iştirak edirdik. 
Kinostudiyanın dublyajında 
da bizə kömək edirdi. Ən çox 
yadımda qalan onun bizə qarşı 
mehribanlığı və köməyidir. Biz 
məktəbli paltarında çəkilirdik. 
O, müdrik qoca kimi danışır 
və biz məktəbli kimi ona cavab 
verirdik. İndi uşaqlar üçün elə 
sanballı verilişlər də yoxdur”. 
S.Bağırzadə birgə rol aldıqları 
“Alma almaya bənzər” filminin 
çəkilişlərini də xatırlayır: 
“Mən kinostudiyadakı işimə 
görə rayon çəkilişlərində 
iştirak etmirdim. Ona görə də 
mənim səhnələrim Bakıda 
çəkilirdi. Hüseynağa 
müəllim də buna 

razılaşmışdı. Onunla çəkilişdə 
olmaq adama zövq verirdi. 
Onun münasibətində o qədər 
hörmət və sadəlik var idi ki, 
bunu unutmaq mümkün deyil. 

Heyf ki, 80-ci, 90-cı illərin 
elə aktyorlarını itirdik. 

O vaxt “Xoruz baba”, 
“Huşsuz əmi” verilişləri 

çox məşhur idi. Biz hətta 

sonralar da çaşıb ona “Xoruz 
baba” deyirdik. Amma o, heç 
incimirdi”. 

“SƏSINI QORU, BU, 
SƏNIN ÇÖRƏYINDIR”

Gənc Tamaşaçılar Teatrının 
aktrisası Şəfəq Əliyeva da 
Hüseynağa Sadıqovu yalnız 
xoş xatirələrlə xatırlayır: “Mən 
onun hazırladığı tamaşada 
oynamışam. Əvvəl isə onunla 
dublyajda işləyirdim. Məktəb 
illərindən dublyaja gedirdim. 
Hüseynağa müəllimlə 
də kinostudiyada tanış 
olmuşdum. O, çox şən, pozitiv 
və məsuliyyətli bir insan idi. 
Populyarlığına baxmayaraq, 
çox sadə idi. Hüseynağa 
müəllim hamıya əl tuturdu, 
sözü keçən bir insan idi. Kimin 
nə problemi olurdusa qabağa 
düşür, təmənnasız kömək 
edir və bundan zövq alırdı. 
Hamı ona hörmət edirdi. O, 
bizim babamız idi. Azərbaycan 
Televiziyasında verilişi vardı. 
Orada bütün obrazların dili 
və mimikası ilə danışırdı. 
Uşaqlar onu sevirdi. Bir dəfə 
kinostudiyanın dəhlizində 
məni dondurma yeyən 
gördü. “Səsini qoru, bu, sənin 
çörəyindir”, - deyə məsləhətini 
verdi”.

HEYF KI, ELƏ 
AKTYORU ITIRDIK...

Mən fəxr edirəm ki, 
aktyoram. Axşamlar 
çox rahat yatıram. 

Bilirəm ki, qapım döyüləndə, ya 
telefon zəngi çalınanda məni ya 
televiziyaya, ya kinostudiyaya, 
ya teatra çağırırlar. Həyatda nə 
qazanmışamsa, öz zəhmətim 
sayəsində olub”. Xalq artisti 
Hüseynağa Sadıqovu tanıyanlar 
onun həqiqətən bütün ömrünü 
belə yaşadığı qənaətindədirlər: 
“O, daima gah teatra, gah kinoya, 
gah da televiziyaya tələsirdi...”, - 
deyə sənət yoldaşları xatırlayırlar.

SƏNƏT, INSANLIQ VƏ QAYĞI
Xalq artisti Tariyel Qasımov 

uzun illər H.Sadıqovla bir 
səhnəni bölüşüb: “Hüseynağa 
müəllim gənclərə qarşı çox 
diqqətli idi. Biz ondan həqiqətən 
çox şey öyrənmişik, xüsusən, 
sənəti, insanlığı və qayğını. 
Tamaşaçıların yaşlı və orta nəsli 
məşhur “Piri babanın nağılları” 
televiziya verilişini yəqin ki, yaxşı 
xatırlayırlar. Bilirsinizmi, çoxları 
ona o vaxtlar “Xoruz baba” 
deyə müraciət edib. Hüseynağa 
müəllim bu sözə elə alışıb ki, heç 
kimdən incimirdi. Yadımdadır, 
“Hacı Qəmbər”də Cəbini 
oynayırdı. O, mənim də üzərimdə 
işlədi. Dedi ki, sən əməlli-başlı 
komediya ustasısan. Mən o vaxta 
qədər ciddi rollar oynayırdım, 
komediya oynamağımda onun 
rolu oldu”.

“BIZƏ TAMAŞAÇI ILƏ ÜZ-ÜZƏ 
ÜNSIYYƏTI ÖYRƏTDI”

“Onu özümə ustad sayıram”, 
- deyə Xalq artisti Yasin Qarayev 
xatırlayır: “İncəsənət İnstitutunu 
bitirib teatra gələndə Hüseynağa 
müəllim artıq 40 il idi ki, orada 
işləyirdi. Gülşən Qurbanova, Azər 
Qurbanov, Qətibə Mirzəyeva, 
mən və başqaları daxil olmaqla, 
yeddi gənc teatra gəldik. 
Hüseynağa müəllim mənə dedi 
ki, bu teatrdan başqa heç yerə 
getmə, sənin bütün göstəricilərin 
buraya uyğundur. O, mənim 
əlimdən tutdu. Hüseynağa 
müəllim istedadlı insanları çox 

sevirdi və ətrafına 
toplayırdı. İlk 
tanışlığımız 
“Hacı Qəmbər” 
tamaşasından 
başladı”. Y.Qarayev 
mərhum aktyoru 
uşaqların sevimli 
“Xoruz baba”sı kimi 
xatırlayır: “Bu obrazlarla 
rayonlara qastrola gedir, 
uşaq və gənclərin könlünü fəth 
edirdi. Hüseynağa müəllimin 
üzünün mimikası çox güclü idi”. 
Y.Qarayev xatırlayır: “1978-ci 
ildə teatrı təmirə bağladılar. 
Truppanın rayonlara səfərləri 
başladı. Tamaşaların ayrı-ayrı 
səhnələri ilə bütün Azərbaycanın 
bölgələrini gəzdik. O dəstələri 
yaradanlardan biri Hüseynağa 
Sadıqov oldu. Bizə tamaşaçı 
ilə üz-üzə ünsiyyəti öyrətdi, 
gözümüzü açdı, bizi aktyor kimi 
formalaşdırmaqla ustadımız 
oldu. Hüseynağa müəllimin çox 
yaxşı yoldaşlığı vardı. Yumor 
hissi həddən artıq güclü idi. 
Tamaşaçılar, vəzifəli insanlar 
tərəfindən onun qədər sevilən 
ikinci bir adam tanımıram”. 

USTADIN SON XEYIR-DUASI
Y.Qarayev mərhum aktyoru 

dar günün dostu kimi də 
yada salır: “O, adamlara 
çox kömək edirdi. Birinin 
problemi yarananda tez qabağa 
düşürdü. Yadımdadır, mən 
İsi Məlikzadənin “Gəl, qohum 
olaq” əsərini Rafiq Hüseynovla 
hazırladım. İsi Məlikzadə o əsəri 
mənə ithaf eləmişdi. 1982-ci 
ildə  tamaşanı Teatr Xadimləri 
İttifaqında oynadıq. Mən 
Hüseynağa müəllimi də 
tamaşaya dəvət etdim. O 
vaxt özünü yaxşı hiss eləmirdi, 
amma gəlib tamaşaya baxdı. 
“Necə idi?” soruşanda “xoşum 
gəldi” dedi. “Necə oynamışamsa, 
sizin öyrətdiklərinizi eləmişəm” 
dedim. Kövrəldi, məni öpdü 
və ağladı. Bu, onun mənə 
son xeyir-duası idi. 1983-cü 
il fevralı 23-də Hüseynağa 
müəllim dünyasını dəyişdi...”
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Türkiyə Super Liqasının 25-ci 
turunda keçiriləcək “Qalatasaray” 
- “Fənərbağça” derbisi öncəsi 
gərginlik ən yüksək səviyyəyə 
çatıb. İddiaları böyük olan 
tərəflər çempionluq üçün bütün 
qüvvələri səfərbər ediblər.

Türkiyə Super Liqasının 25-ci turu 
“Qitələrarası derbi”yə səhnə olacaq. 
İstanbul nəhəngləri - “Qalatasaray” 

və “Fənərbağça” birincilərin meydanında 
münasibətlərinə aydınlıq gətirəcəklər. Hər 
iki komandanın çempionluğa oynaması 
derbiyə marağı bir qədər də artırıb. 
Üstəlik, əhəmiyyətli matç ərəfəsində çoxlu 
söz-söhbətlər, tərəflərin bir-birinə qarşı 
ittihamları əlavə gərginlik yaradıb. 

Azarkeşlər bu matçın nəticəsinin 
Super Liqada çempionluq mübarizəsində 
həlledici olacağını düşünürlər. 
Doğrudur, mövsümün sonuna hələ çox 
qaldığı üçün bu qarşılaşma çempionu 
müəyyənləşdirməyəcək, amma ümumi 
mübarizədə təsirsiz ötüşməyəcəyi də 
dəqiqdir. 24 turdan sonra “Qalatasaray” 
63 xalla turnir cədvəlinin zirvəsində 
qərarlaşıb. Altı xal geri qalan “Fənərbağça” 
ikinci pillədədir. “Sarı-qırmızılılar” qələbə 
qazana bilsə, fərqi doqquza çatdıracaq ki, 
mövsümün bu hissəsində belə üstünlük 
çempionluq mübarizəsində həlledici 
olacaq. “Fənərbağça”nın mümkün qələbəsi 
isə mübarizəni daha da gərginləşdirəcək.

 “Qalatasaray” Super Liqada bu mövsüm 
məğlubiyyət üzü görməyib. 
20 qələbə qazanan “sarı-
qırmızılılar” üç qarşılaşmada 
heç-heçəyə razılaşıb. Mövsüm 
ərzində cəmi iki dəfə uduzan 
“Fənərbağça” isə ardıcıl 
doqquz oyundur məğlubiyyət 
yaşamır. Komanda bu 
qarşılaşmaların səkkizində 
qələbəyə sevinib.

Derbinin tarixi uzaq 1909-cu ilə uzanır. 116 il öncə 17 yanvarda 
oynanan ilk qarşılaşmada “Qalatasaray” 2:0 üstün olub. O 

zamandan indiyə kimi komandalar bütün turnirlərdə 402 dəfə üz-
üzə gəliblər. Üstünlük “Fənərbağça”dadır. “Bülbüllər” 148 oyunda 
qələbəyə seviniblər. 127 matçda “Qalatasaray” üstün olubsa, eyni 
sayda qarşılaşma sülhlə yekunlaşıb. “Fənərbağça”nın 525 qoluna 

“Qalatasaray” 490 dəfə cavab verə bilib.

116 İLLİK RƏQABƏT

Okan 
Buruk

Joze 
Mourinyo

DERBİNİ ƏCNƏBİ HAKİM İDARƏ EDƏCƏK 

Slavko 
Vinçiç

Yusif En-
Nesiri

Viktor 
Osimen

Türkiyə Super Liqasında hakimlik 
məsələsi həmişə gündəm mövzusudur. 
Derbilərdə isə bu müzakirələr ən üst 
səviyyəyə qalxır. Bu səbəbdən derbinin 
əcnəbi hakimlər tərəfindən idarə 
edilməsi təklifi meydana çıxıb. Derbi 
öncəsi federasiyada tərəflərin görüşü 
keçirilməli idi. Lakin “Qalatasaray” 
tərəfi bu görüşə qatılmaqdan imtina 

edib. Türkiyə Futbol Federasiyasının 
prezidenti İbrahim Hacıosmanoğlu 
fevralın 19-da keçirdiyi mətbuat 
konfransında derbini əcnəbi hakimin 
idarə edəcəyini bildirib. Türkiyə 
mətbuatının yaydığı xəbərlərə görə, 
görüşü sloveniyalı FIFA referisi Slavko 
Vinçiç idarə edəcək. Ona yan xətt 
hakimləri qismində Tomas Klançnik və 

Andraz Kovaçiç köməklik göstərəcəklər. 
Dördüncü hakim funksiyasını isə Kadir 
Sağlam yerinə yetirəcək.

İstənilən halda, son illərin ən 
maraqlı derbilərindən biri baş tutacağı 
şübhəsizdir. İddiaları böyük olan tərəflər 
çempionluq üçün bütün qüvvələri 
səfərbər ediblər. Oraya gedən yol isə 
böyük ölçüdə bu qarşılaşmadan keçir.

Oyun planında hər nə qədər 
hər iki tərəf barədə xoş sözlər 

demək mümkündürsə, heyətlə 
bağlı da bir o böyüklükdə 

problemlər var. “Qalatasaray”ın 
böyük ümidlərlə transfer 
etdiyi Alvaro Morata zədə 
səbəbindən vacib oyunda 
komandasına kömək edə 

bilməyəcək. Ondan başqa 
İsmail Yakobs, Yunus Akgün 

və Mauro İkardi də matçı 
kənardan izləməli olacaqlar. 
Baş məşqçi Okan Buruk əsas 

heyət üzvü sayılan oyunçuların 
yoxluğunda ideal heyəti 

formalaşdırmaq üçün baş 
sındırmalı olacaq.

“Fənərbağça” cəbhəsində 
də ciddi itkilər mövcuddur. 

Xüsusən, müdafiə xəttindəki 
çatışmazlıqlar baş məşqçi 
Joze Mourinyonu narahat 

edir. Aleksander Ciku, 
Rodriqo Bekau, Dieqo Karlos, 
Cayden Ostervolde və Çağlar 

Söyüncünün yoxluğu baş 
məşqçinin əl-qolunu bağlayır. 
Orta xətdə isə İsmail Yüksekin 

boşluğu doldurulmalıdır. 
Ancaq komandanın hücum 

oyunçularının formada olması 
Mourinyonun əl-qolunu açır. 

Ümumiyyətlə, hər iki tərəf 
bu mövsüm məhsuldarlığı 

ilə seçilir. Derbinin bol qollu 
olacağı ehtimalı yüksəkdir.
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